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EL SR. PRESIDENT:

Buenos días señoras y señores diputados. Empezaremos la
sesión de hoy y en primer lugar, les pediría si se produce
alguna sustitución.

Compareixença RGE núm. 4199/24, del conseller
d’Agricultura, Pesca i Medi Natural, presentada pel Grup
Parlamentari Socialista, per tal d’informar sobre els ajuts
en el sector agrari i ramader (rectificada mitjançant l'escrit
RGE núm. 4288/24).

El orden del de hoy, consiste en la comparecencia del
conseller de Agricultura, Pesca y Medio Natural para informar
sobre los ajustes en el sector agrario y ganadero, solicitada por
el Grupo Parlamentario Socialista, mediante el escrito RGE
núm. 4199/24, rectificado por el escrito RGE núm. 4288/24.

Asisten el conseller de Agricultura, Pesca y Medio Natural,
Sr. Joan Simonet Pons, acompañado de ... ayudas, ajuts, ¡ay!,
necesito un traductor simultáneo. 

(Remor de veus)

Escolta, no tenc cap problema. Assisteix el conseller
d’Agricultura, Pesca i Medi Natural, Sr. Joan Simonet Pons,
acompanyat del Sr. Fernando Fernández Such, director
general d’Agricultura, Ramaderia i Desenvolupament Rural;
del Sr. Joan Josep Coll Bibiloni, director general del Fons de
Garantia Agrària i pesquera de les Illes Balears (FOGAIBA);
i de la Sra. Vanesa Sánchez Pedreño, cap de Premsa.

 Té la paraula el Sr. Joan Simonet Pons, conseller
d’Agricultura, Pesca i Medi Natural, per tal de fer la seva
exposició oral, sense cap limitació de temps. Sempre dic el
mateix: no es prenguin això al pie de la letra.

(Algunes rialles)

EL SR. CONSELLER D’AGRICULTURA, PESCA I
MEDI NATURAL (Joan Simonet i Pons):

Moltes gràcies, president. Sí, porque ajustes al sector
agrario no convé fer-ne.

Bé, feta la broma, moltes gràcies, diputats, diputades, per
poder donar-me aquesta oportunitat de parlar de les ajudes del
sector agrari i ramader, que, sense cap dubte, ja sé que hi ha
molts de pagesos que diuen, tant de bo no tenguéssim ajudes i
ens poguessin pagar uns preus justs per als nostres productes i
no farien falta les ajudes, però mira en aquests moments, en les
situacions que tenim a tot nivell sí que són necessàries, a més,
formen part d'aquesta política agrària comuna que ens afecta i
que regula el sector agrari, i, per tant, pensam que són
necessàries i que les hem de mirar d’optimitzar de la manera
millor que puguem. Jo crec que aquesta és una directriu de
tothom que ha estat conseller d'Agricultura, tant en el tema de
la resolució, de la concessió i dels pagaments, i també, per
suposat, de les convocatòries que es van traient perquè
s'adaptin el més possible a les necessitats que té el sector.

Com bé supòs que saben tots vostès, les ajudes agràries es
tramiten des del 2005 dins el FOGAIBA. El FOGAIBA és el
Fons de Garantia Agrària i Pesquera de les Illes Balears -aquí
només se xerrarà de les ajudes agràries i ramaderes, si un dia
hem de parlar de les pesqueres cap problema per poder-hi
assistir-, i bé, és un organisme que es va crear el 2005 per
centralitzar i executar la política de foment, que és aquesta
política d'ajudes que ve recollida a la Llei agrària de la
Conselleria d'Agricultura i Pesca, més també les que ens puguin
venir des del ministeri o d’Europa directament qualque vegada.

L’interessant d'aquest organisme que ho centralitza, que ho
du tot, que ho acumula tot, és que té la doble consideració
d’òrgan gestor, per una part, és el que convoca les ajudes, les
resol i també fa d’organisme pagador. Els organismes, pagadors
són unes entitats que sí que ens obliga a tenir a Europa, que són
les que vigilen el correcte maneig dels fons europeus. Per tant,
centralitza la pràctica totalitat de les ajudes que es gestionen
des de la Conselleria; s’ha de dir que el disseny no és
exclusivament del FOGAIBA, sinó que la Direcció General
d'Agricultura i la de Pesca també, i a vegades també la de
Promoció Agroalimentària, participen en el disseny, a la
redacció final d'aquestes ajudes, que són les que tenen el
contacte amb les necessitats que puguin tenir els nostres
pagesos i ramaders. 

Per què parlam que tal vegada és més àgil o la filosofia és
que sigui més àgil que un altre sistema, perquè no té
intervenció prèvia i, a més, té un pressupost propi que el
gestiona de forma autònoma, una vegada que se li han assignat
els fons que vénen de la direcció general. És un model que no
és a totes les comunitats autònomes, però sí que és cert que des
que es va fundar va ser pioner, sí que altres comunitats
autònomes han anat agafant models molt similars a aquests que
nosaltres tenim des de fa tants d'anys. 

Aproximadament el pressupost anual del FOGAIBA entre
fons europeus i fons propis, més fons estatals del ministeri,
arriba aproximadament als 100 milions d'euros quan executa.

L'estructura del FOGAIBA, perquè us en faceu una idea, té
un consell de direcció el president del qual és el conseller
d'Agricultura, un vicepresident que és el director general
d'Agricultura i diferents vocals nomenats, però, bé, a
l'estructura executiva té un director gerent que avui ens
acompanya, des d'octubre del 22 aquesta plaça estava vacant,
no s'havia cobert i sí que es va anomenar el juliol del 23.
L'estructura final són 162 treballadors, i també cal comentar
que era un problema que ens trobàrem, que el juliol del 23 hi
havia 28 vacants de places no cobertes, i això sí que generava
en aquells moments un greus perjudicis en la gestió i l'agilitat,
és a dir hi havia un embós relativament gros en aquells
moments, quan vàrem començar a entrar nosaltres. Actualment,
només hi ha 9 vacants no cobertes, i quasi quasi podríem dir
que és un tema de rotació de personal.

L'organigrama del FOGAIBA està dividit en quatre àrees,
l'àrea d'ajudes pròpiament dita, que gestiona els tres grans blocs
d'ajudes, que després entraré en més detall per dir-vos quines
són, el servei d'ajudes directes, el servei d’ajudes en
desenvolupament rural i el servei d'ajudes d'estat i OCM, que
ara es diuen intersectorials, que inclou també les ajudes de
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pesca. Després tenim un servei, direm, d'administració
jurídicoeconòmic,que un servei jurídic que revisa la legalitat a
l'adaptació de les diferents convocatòries que es treuen, un
servei de gestió econòmica, que és el que paga, i després hi ha
dues seccions més petites que són la de contractació i personal.

Dins aquest tipus estructures és molt necessari, bé, és
obligatori que hi hagi una auditoria interna, que és la que vigila
també transversalment el compliment de les normatives i dels
procediments administratius que tenim, que és una àrea
d'auditoria; i després, finalment, tenim una àrea d'informàtica
i també per estructura com ho tenim, el Registre d'Explotacions
Agràries també està dins el FOGAIBA i forma part d'aquesta
àrea. I després, a part, també existeix un servei de delegacions
comarcals que penja directament de Gerència, que té aquestes
unitats operatives: Inca, Palma, Felanitx, Manacor, Campos i
Sa Pobla, en aquest moment de forma permanent; a Menorca
tenim convenis amb el consell insular, on també tenim personal
a Maó i a Ciutadella; i després hi ha una altra petita unitat,
també del FOGAIBA, de personal del FOGAIBA, a Eivissa i
Formentera, que són els braços que estan més a prop del sector
per evitar que els pagesos s'hagin de desplaçar permanentment
a Ciutat, però també té les funcions aquestes d'estar a prop del
territori, perquè no només reben les ajudes o tramiten papers,
sinó que també són els responsables -direm- de fer les
inspeccions de camp, de comprovar que les ajudes s'han
executat de forma adequada, que les inversions s’han executat
de forma adequada o altres inspeccions de camp. 

Dit això, crec que hem de començar a parlar de les ajudes,
de fer-vos un dibuix, estaria bé tenir una pissarra per fer-vos un
esquema, però intentaré ser el més clarivident possible, perquè
després pugueu seguir per on van cada tipus d'ajuda, perquè és
un món bastant complex, i si no estàs un poc ficat a dins, et
pots arribar a perdre amb les tipologies, les quantitats i la
nomenclatura. 

Primer, totes les ajudes agràries han d'estar emparades per
normativa europea en base a diferents reglaments que marca la
Comissió Europea, i després també, per davall, per la Llei de
subvencions i la de procediments administratius que pugui tenir
cada estat membre. Aquest és el marc en el qual ens jugam o
feim tot aquest tipus d'ajuts tipus d'ajudes.

Per tipus d’ajudes, primer entraríem en el que serien les
ajudes de la política agrària comuna, les ajudes de la PAC.
Sabem que a les ajudes de la PAC ha uns reglaments europeus
que s’aproven, després això es transposa als diferents estats en
base a uns reials decrets, i després això és el que s’aplica.

També hem de tenir en compte que aquestes ajudes, aquests
reglaments, aquesta política agrària comuna, en teoria cada set
anys es revisa i s'aprova un altre marc financer i un marc també
de normativa que ens marca quina és la dinàmica que tenim.
Actualment, dins el 2023 vàrem començar el nou període,
2023-2027 seria l'escenari que tenim, però quan hi ha aquests
moments se superposen en aquests moments dins la gestió fons
que encara vénen de l’anterior període i fons nous, per tant,
tenim una superposició d'ajudes que ja es convoquen amb els
nous tipus de fons, amb la nova PAC, 2023-2027, però també
encara acabam de concedir pagaments i de resoldre ajudes que
venen de l’anterior període.

Dins les ajudes de la PAC, les distingiria en dos grans
blocs, en funció de quin és l'origen del fons que vénen, del
primer pilar o segon pilar, que és el que denominam dins la
nomenclatura de les ajudes. Per una part, tenim el fons
FEAGA, que serien els fons del que denominam primer pilar,
en línies generals, que això són ajudes que normalment estan
finançades al cent per cent amb fons europeus aquest gran
paquet. Dins aquest gran paquet, a la vegada, tenim dues sots-
divisions: una, que són les ajudes directes, que són les ajudes
que comunament, i jo també a partir d'ara, per facilitat de
nomenclatura, les anomenaré d'aquesta manera, que són les
ajudes de la PAC, que això són les ajudes que van directes al
sector. Després entraré a explicar quines són aquestes i com
està la situació.

I després tenim l'altre gran bloc d'ajudes, que en doblers són
prou menys, però també són importants, que són les ajudes...
antigament eren OCM, organització comuna de mercats, i ara
es diuen intersectorials. Dins aquestes intersectorials, perquè us
faceu una idea també repetesc que després hi entraré en més
detall, però això es per tenir l'esquema inicial de feina, tenim
les ajudes a les organitzacions de productors de fruites i
hortalisses, les ajudes relacionades amb el món de la vinya i del
vi, la regulació del (...) vitivinícola; ajudes d'apicultura; ajudes
també que van vinculades a les possibles crisis que surten les
pengen d'aquest bloc.

I després tenim un altre paquet de fons, que són els Fons
FEADER, els fons vinculats al desenvolupament rural. Aquí
sempre li han dit fa molts d'anys, el PDR, el Pla de
desenvolupament rural, ara es diu PEPAC, Pla estratègic de la
PAC, és el que tenim aplicat en aquests moments a través del
ministeri i a Balears, i aquestes normalment sempre estan
cofinançades a diferents nivells. Abans hi havia molt... abans,
parl de fa prou anys, més de set o vuit, estaven finançades
pràcticament una tercera part, Europa ministeri i comunitats
autònomes a la darrera PAC, ja el finançament pràcticament era
el 45% a Europa, 45% comunitats autònomes, i molt poc, un
10, el ministeri, i aquí sí que són fons que la comunitat
autònoma ja fa anys que ho fa, i nosaltres crec que també
seguirem amb aquesta dinàmica, de suplementar amb fons cent
per cent CAIB, que hi podem posar més doblers, no tenim límit
de posar-hi doblers per cobrir.

Dins aquestes ajudes, diem que es divideixen també en tres
grups, que serien les vinculades a inversions: compra de
tractors, indústries de transformació i similars; després
tendríem un gran bloc que són les agroambientals, que són unes
ajudes que van la majoria vinculades a superfície, i es demanen
conjuntament amb les ajudes de la PAC que he dit darrerament
que aquí hi podríem entrar, per exemple, les ajudes
d'agricultura ecològica, les varietats d'erosió genètica, les de
producció integrada i d'altres semblants. I després tenim un
tercer paquet, que són ajudes vinculades als grups líder, als
grups d'acció locals.

Aquest seria el bloc d'ajudes de la PAC.

I després tenim un segon nivell, que són les que denominam
ajudes d'Estat, les ajudes d'Estat són unes ajudes que traiem
pròpiament nosaltres, bé amb el ministeri o bé directament
només la comunitat autònoma. Aquí, en general, els fons són
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cent per cent nacionals o autonòmics, cada vegada més
autonòmics i menys nacionals, i tendríem línies com pugui ser
la recria de vedella, les races en perill d'extinció, ADV, ADS,
el capital circulant i similars.

Perquè ens facem una idea de l’ordre de magnitud que
maneja el FOGAIBA en aquests moments, aquí jo tenc el
quadre actual de les ajudes que gestiona el FOGAIBA, està per
les dues cares, i aquí encara n'hi ha un poc més, en aquests
moments hi ha 180 línies obertes de diferents..., n’hi ha algunes
que són de diferents anualitats, però es manegen 180 línies en
aquests moments, i també he de dir que des que vàrem entrar se
n'han tancades 22, és a dir, s'ha liquidat ja definitivament la
convocatòria tancada i ja es dóna per tancada, però, vaja,
estaríem prop de les 200 que hem manejat des del juliol
d'enguany. Aquí hi ha les noves, les que hem tancades i les que
queden en vigor, per tant, unes 180 línies.

He de dir que en aquests darrers nou mesos s'han convocat
42 convocatòries diferents d'ajudes, per un pressupost total de
47.600.000 euros, arrodoniré els números tot el temps per no
entrar en el detall de les xifres, però, bé, uns 47.600.000 euros
de pressupost, més la pròpia línia de la PAC del 2024, que és
una línia que a la vegada té 22 sots-línies i no té un pressupost
establert perquè això sempre va ser a la finalització, però
calculam que, al final, quan es liquida això està entorn dels 34
i 36 milions d'euros.

A part d'aquesta actuació de 42 publicacions, hi ha hagut 22
modificacions de convocatòries obertes, de trasllat de crèdit,
d'increment de crèdits per donar sortida a la gestió pròpia. Això
simplement és per un tema d’idea de volum que es maneja en
el FOGAIBA, i la dinàmica que hi ha.

Novetats que tenim dins aquestes coses, jo voldria destacar
que s’ha tret una ajuda especial d'ajudes al sector de la sequera,
al sector apícola, dins l’octubre del 2023, que estava vinculada
a la crisi d’Ucraïna. S'han tret ajudes a entitats col·laboradores
per ajudar a gestionar la nova PAC, aquí jo després explicaré
quina és la filosofia que podem tenir. Nosaltres pensam que les
entitats col·laboradores, aquí parlam d’organitzacions
professionals agràries, de cooperatives, d'altres entitats que
pensam que poden fer una feina molt directa amb els seus
pagesos per millorar els serveis que els puguem donar i agilitar
també la tramitació administrativa, de tal manera que el
funcionari no té, tal vegada, perquè, a més, cada vegada ho
podrà fer menys amb la digitalització, abans si el pagès anava
a la delegació comarcal i li deia: omplim això i el funcionari li
omplia i el pagès només firmava, avui en dia amb la
digitalització això no es podrà fer, cada vegada menys dins les
entitats. Per tant, els elements que nosaltres pensam, i per això
hem de reforçar, són que les cooperatives, les entitats agràries
puguin tenir tècnics formats i fer aquesta gestió directa amb el
pagès més enllà.

A més, sempre pensam que d'aquesta manera als seus
associats els podran donar un millor servei i un millor
seguiment perquè coneixen millor encara les explotacions que
puguin tenir. Per tant, això és una novetat que hem tengut. Crec
que ahir o despús-ahir vaig firmar la resolució corresponent de
la convocatòria d'enguany. L'any passat va sortir per l'octubre,

enguany haurà sortit ara pel juny, i això crec que és una línia
important de suport al sector.

I, a més, a la vegada, crec que també és una manera que
reforçam les estructures representatives del sector, els donam
una pista per poder fer feina i poder jugar amb les normes que
surten; és a dir, tenen tècnics que els poden donar aquest
serveis.

Les ajudes de la borrasca Juliette, també és una cosa que va
sortir, si bé la borrasca Juliette havia estat pel febrer, les ajudes
no es varen convocar fins dia 27 d'octubre, per a aquesta línia
d'ajudes.

S'han fet les ajudes de promoció en el mercat intern, que
això també és una línia anava el 23 de gener del 2024,
destinada essencialment a denominacions d'origen i consells
reguladors.

S’ha tret una nova línia que és una agroambiental que no
havia sortit l'any passat, però enguany sí que s’ha convocada,
que és una línia de benestar animal, aquí també molt vinculat
a aquesta certificació que ens demanen cada vegada més els
consumidors per a les explotacions agràries, i també, a la
vegada és una manera de reforçar el sector ramader, sobretot a
les explotacions bovines.

Les ajudes a la sequera ja la coneixeu, n’hem parlat diverses
vegades, en aquests moments, crec que fins dia 15 d’aquest més
encara la poden demanar, la vàrem convocar el 23 d'abril per
una quantitat de 4 milions.

I després hi ha ajudes, com el foment del cavall menorquí,
que també ha sortit publicada. Per ventura en un futur, també
en traurem una per al cavall mallorquí, però bé està dins la
lògica, perquè també és una raça d'aquestes autòctones que
nosaltres consideram que s'han de suportar, i qui anava per
aquesta, també, d'una que també hem tret, de 27 de maig,
aquesta és molt recent, de fomentar una cosa que hi creiem
molt i, a més, el Ministeri també està en aquesta línia, que és
aquest famós segell cent per cent raça autòctona, és una manera
de promocionar aquestes races autòctones, més enllà de la mera
conservació, sinó poder-li donar una dinàmica que vagi més
enllà i estigui pensada per poder donar aquest valor afegit que
pugui tenir el porc negre, la roja menorquina i altres races que
creim que poden tenir un recorregut i creim que cada vegada el
poden tenir més.

Destacar també ..., no són noves, però feia estona que no
s'havien convocades, que és la incorporació de joves, que la
darrera convocatòria havia estat el 21 i es va convocar el 23,
una de intercooperació i concentració de cooperatives, que
també la darrera era del 21 i es va convocar ara dins el 24,
perdonau, a finals del 23; la d’inversions en explotacions
agràries, la darrera del 21 es va convocar una a finals del 23,
però li deim convocatòria 24 i està previst convocar-ne també
una a final del24 de cara al 25, aquesta és la famosa de compra
de maquinària agrícola, perquè ens entenguem, naus agrícoles
i sistemes de regadiu que van en aquest sentit; la de fruits secs,
també la darrera convocatòria del 21, i també se n'ha convocat
una altra ja per aquest període, que s'està formant dins el Pla de
reestructuració de fruits secs que es va aprovar l’anterior

 



ECONOMIA / Núm. 22 / 13 de juny de 2024 271

legislatura, seguim amb aquest pla de reestructuració de fruits
secs que creim que és molt important, sobretot amb els efectes
que té la Xylella i reforçar aquest sector. I això, principalment
és a l'illa de Mallorca i a l'illa d'Eivissa.

Dues que feia molta més estona que no s'havien convocades
i va acabar el període, fa poc, de petició, una és la d’inversions
en prevenció d'incendis forestals, que és la PIFO, que nosaltres
l’anomenam d'aquesta manera, la darrera de l'any 2019, feia
cinc anys que no s'havia convocada i enguany també s’ha
convocat -després en parlaré un poc més-; i després una altra,
que era la de marges, la construcció de parets seques, parats i
parets també, que la darrera es va convocar pel maig de 2019,
i bé, quan es va veure el que hi havia, no hi va haver pressupost
i no es va executar i s'ha hagut d'anul·lar, perquè cinc anys
després ja era impossible tornar-la a posar, però n’hem tret una
de nova, ara, amb aquesta dinàmica.

Aquí tenim el calendari intern que nosaltres tenim de
publicacions, hi ha totes les convocatòries que s'han publicat
més les que tenim en marxa, però una cosa que sí que el sector
ens venia demanant, era poder-li donar, i això ho intentam fer
com a novetat, era tenir un calendari el més aproximat possible
de les convocatòries que anam traient cada any, és a dir, si
nosaltres podem tenir un calendari i comunicar al sector que
tenim previst treure aquest tipus d'ajuda a tal data, el pagès es
pot programar per tal de preveure les seves inversions.
Nosaltres pensam que això de tenir un calendari és molt
important en aquesta dinàmica i més amunt, més avall, saber
que cada any sortirà aquesta línia. De fet, alguna ja la treim en
doble convocatòria, perquè ja sàpiguen que les inversions que
no puguin fer ara, tenen l’oportunitat més endavant de
poder-les fer. Això també és important perquè, com bé sabeu,
en aquest període s'ha llevat la visita prèvia, que tu podies
començar una inversió si tenies una acta, tot això ja no hi és, i
funciona un poc d'una altra manera, però també tenint aquesta
calendarització podrà funcionar.

D'aquí a final d'any tenim previst també treure unes ajudes
amb fons Next Generation relacionades amb un pla nacional
d’enogastronomia, tenim previst treure una convocatòria de
suport al cooperativisme, més enllà de la que hem tret, les
ajudes del (...) després les comentaré, tenim idees de treure
l'ajuda de cadenes curtes de comercialització, de projectes
pilots, n’estam estudiant una de nova, que seria la d'instruments
financers, que aquesta crec que la tenim bastant avançada per
poder finançar als pagesos les inversions que facin sense haver
d'anar als bancs, amb un tipus d'aval, això seria semblant, no és
el mateix, però a la de capital circular, una cosa pareguda, però
ja seria amb fons del PDR, que ens ho permet, i després també
estam estudiant la possibilitat de treure’n una de successió
d’explotacions per poder passar explotacions a joves; una
d'assessorament; també n’estam valorant, aquesta no la tenim
tan desenvolupada, però mirar de treure -i s’ha anunciat- una de
suport al transport en matèries primeres i béns no energètics per
a agricultura, perquè no hagi d’anar per minimis -després
explicaré el que són els minimis- per poder fer feina en això. I
després tenim les del final, que són recria de vedelles, OPCH,
les dels escorxadors, les de les fires, que aquestes ja estan, tal
vegada, dins la dinàmica temporal habitual que tenim, i també
a finals d'any, estam valorant si hem de treure la d’inversions
i transformació, que és la d’indústries. I també la

d’assegurances agràries, no n’he parlat, perquè això també és
una tercera pota, però també la tendríem disposada a treure,
perquè és una línia que, a més, amb les situacions
climatològiques cada vegada més radicals, creim que és una
línia a la qual s’ha d’apostar molt almenys pel que fa a les
nostres competències per dotar al màxim de ajudes. 

Un breu resum, una vegada d'explicada un poc quina és la
línia de convocatòries generals, un breu resum de la situació
que tenim ara, normes generals, de les concessions.

Les noves convocatòries que s'han tret, que són aquestes
que he esmentat i que ja està tancat el seu termini, de moment
sí que s’està complint un compromís que hi havia, que era
resoldre-les en menys de sis mesos des que acabàs el termini de
sol·licituds, les que estan més enrere, les que vénen de més
enrere encara no som dins aquesta dinàmica, perquè ens vàrem
trobar l’embós i algunes les hem de suplementar de pressupost,
però l'esperit de feina que tenim és poder resoldre en sis mesos
des que acaba el termini de sol·licituds. Hem d'entendre que
aquest termini se suspèn quan se li notifica una deficiència al
beneficiari i no ens presenta la documentació, perquè qualque
vegada ens trobam casos, habitualment, ens trobam casos
d'aquests.

I després hi ha línies que per la seva pròpia dinàmica,
aquests sis mesos no ens donen perquè no depenen de nosaltres,
com pugui ser la pròpia línia de la PAC o la mateixa línia de les
agroambientals. Hem de pensar que la línia de les
agroambientals enguany acabarà -va vinculada a la PAC-,
acabarà enguany dia 15 de juny, però, per exemple, necessitam
certificat dels consells reguladors que compleixin estar inscrits
a la producció integrada, per exemple, i moltes vegades aquests
certificats no els poden fer els consells reguladors fins al gener
per a nosaltres podem començar. Intentarem poder donar
bestretes, però això encara ho mirarem d'estudiar pel risc de
fons europeus que això representa. 

Per exemple, vos voldria posar un exemple, que seria la
borrasca Juliette, com a línia grossa, que es va convocar
l’octubre del 23 en termini de sol·licituds fins al desembre del
23, 208 sol·licituds ja s'han resoltes pel gener, i les darreres a
principi de maig, ens queden unes petites coses forestals, però
el gran bloc està resolt i pagat quasi quasi dins aquesta
dinàmica. Mentida, les pagades, ens queden per pagar les
forestals que estan pendents d'inspecció de camp, però la
resolució que (...) els doblers ja ho saben, i ara feim les
inspeccions de camp, el que són patates, olivar i oví estan
resoltes i pagades.

Si n'hi ha de fruits secs que la convocatòria es va tancar,
que han duit molta més feina, és a dir, la part contrària, aquesta
línia de fruits secs que es va tancar el desembre del 21, no s'ha
resolt de fins a desembre del 23, perquè vegeu també l’embós
que hi havia en aquesta línia, i, si n’hi ha del 21, que la
convocatòria es va tancar el febrer del 22 s'ha resolt l'abril del
24. Ara d’aquestes línies s’estan sol·licitant els pagaments.

En tema de pagaments -sí que ho volia dir-, els darrers nou
mesos, des de dia 1 d'agost, el FOGAIBA ha pagat, ha injectat
en el sector 65 milions ..., més de 65.200.000 euros en el
sector, això és una mitjana, si no ens hem equivocat,
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d’1.417.000 per setmana, és a dir, entre avui i demà s'estan
pagant 9.759.000 euros de quasi quasi el paquet final de la
PAC i les ajudes de compensació de zones amb especials
dificultats. 

S'estan reduint els terminis de pagament també, i vull posar
l'exemple dels INEA de què us he parlat. L’INEA 2019, quan
vàrem arribar hi havia 76 expedients pendents de pagament,
actualment en queden 3 i estan notificats amb defectes. I
l’INEA 2020, és a dir, parlam de convocatòries que fa un munt
de de temps que ja estaven concedides, hi havia 111 expedients
pendents de pagar i actualment en queden 20, i tots estam
notificats amb defectes que esperam que el beneficiari ens
solucioni. Aquest embós, bàsicament, jo l’atribuesc a la falta de
dotació de personal que tenia el FOGAIBA dins el 23.

Els INEA 21, tant de fruit secs, ... anam al dia, els INEA 21
que es varen resoldre el 12 del 21, estic parlant de pagaments,
a mesura que ens entren les sol·licituds de pagament en dos
mesos, en manco de dos mesos tal vegada s'està pagant. I
l’INEA 21, que es va resoldre ara l’abril del 24, comencen a
entrar els primers expedients de fa un mes i aviat començarem
a fer pagaments dins aquests dos primers mesos. Per tant, això,
... hem de pensar que aquestes ajudes, aquestes d’inversió són
tal vegada les que més preocupen després, no vull dir que no
siguin preocupants, però són les que més preocupen al pagès,
perquè l’altra és una ajuda, les altres, al final, són ajudes a
renda, que ja van bé, perquè te fiquen liquidesa, però aquest
tipus d'ajudes són ajudes que el pagès ja ha fet una despesa per
comprar això, per tant, té els doblers a l'aire. Per tant, aquestes
són les que l’ofeguen dins la seva dinàmica, perquè o té un
crèdit o té una pòlissa o un préstec o li lleva liquidesa per a
altres coses. 

Bé, ara faré un poc de resum més general, més detallat de
cada un dels blocs d'ajudes per donar-vos una informació
general, si després voleu qualque cosa concreta tal vegada no
ho duré aquí més endavant, però si m'ho demanau us faré
arribar la informació.

Parlaríem, primer de tot, de les ajudes de la PAC, i aquí
tenim dues coses, hem de pensar que la PAC del 2023 va ser el
primer any que es va convocar, es va convocar a finals de
febrer, crec que és de l’any passat, sí, es va convocar a finals de
febrer de l'any passat, i enguany, per comparació amb la del
2024, s'ha convocat un mes abans, hem intentat avançar un mes
abans, pensant que podríem resoldre abans i anar més endavant,
però, al final, des del ministeri s'ha allargat el període
d’acabar-ho i al final la PAC s'haurà acabat dia 15 de juny,
quan nosaltres fèiem comptes acabar-ho dia 30 d'abril, per tant,
veure això quin impacte té després en la gestió dels expedients,
perquè una de les coses que nosaltres ens havíem plantejat era
a pagar el més gros possible la bestreta que es paga dia 16
d'octubre.

És clar, aquests retards que ens vénen de més amunt, no
sabem ara quin impacte tendran en poder resoldre tots els
expedients que veurem, però bé, intentarem fer un esforç.

He de dir-vos que la PAC del 2023 ara començam a tenir
els darrers números finals, jo a alguns de vosaltres sí que ja us
he avançat algunes xifres provisionals que tenia, perquè me les

vàreu demanar, però he de dir-vos que jo crec que, dins un
marc de retallades que hi ha hagut a nivell de tot Espanya, i
això ja ho veieu, primer envers... crec que la feina que es va fer
l'anterior legislatura per part de la conselleria i amb el suport
del sector, haurà tengut un efecte important, ha tengut un efecte
important perquè passarem d’una PAC de l’anterior període, si
bé ja havia pujat respecte de l’anterior es pagava envoltant els
28 milions d'euros, de totes les línies. En aquests primers
números que nosaltres tenim, ja tenim assegurats pràcticament
34 milions d'euros, i ara veurem si encara ens queden cues,
perquè pensam que encara podríem pujar qualque cosa més.
Però no vull avançar una xifra definitiva fins que no ho
tenguem tot tancat, però això sí que ja és una pujada important
del 20,66% amb els números que tenim avui. La idea és que
pugi encara un poc més.

Dins aquesta línia d'ajudes, no és igual per a totes les illes,
per exemple, Formentera puja un 153% les ajudes que rep, si
bé és una quantitat petita, perquè passa de 30 a 77.000 euros;
Menorca estaria al voltant del 30%; Eivissa puja quasi quasi el
80%; i Mallorca es col·loca prop del 17,5%. Això és perquè la
nova PAC ens considera regió única, és a dir, tots els tipus de
cultius tenen el mateix valor i pugen més aquelles illes on
tenien unes regions amb un valor del dret més baixos que
abans. I a Menorca s'accelera un poc més perquè hi ha una
important pujada també del sector vacum, de les ajudes al
sector vacum.

Aquesta és un poc la dinàmica.

També he de dir-vos que la nova PAC, la PAC del 2023, és
clar, això no és per dir que al FOGAIBA fa molt... que ho passa
molt malament, però també crec que és important saber l'esforç
que es fa des del FOGAIBA. Per exemple, a la PAC del 2022,
quan ho gestionaves i omplies les caselles de la PAC, tenies 14
línies, actualment, en el període 2023 i 2024 que ara tancarem,
que és la mateixa cada any, s’obren 22 línies, has de marcar 22
caselles o 22 possibilitats. Això, quan parlam de simplificació
de la PAC i de la burocratització, doncs, bé, benvinguda sigui
si al final arriben més doblers, però que tengueu en compte
també moltes vegades com ens funciona això.

Per fer-vos una idea també de les sol·licituds de la PAC,
tenim prop de 5.200 sol·licituds de PAC, de les quals se
n’aproven i paguen... 5.227 sol·licituds, 4.983 en aquests
moments expedients aprovats i pagats.

La PAC del 2024 ens queden encara un parell de dies per
tancar-la, haurà baixat un centenar de sol·licituds, haurà passat
al voltant de les 5.100, 5.080, per aquí estarà. Es produeix una
dinàmica que segons quin tipus de perceptor de la PAC no pot
acomplir les exigències que se li demanen, essencialment en
justificar l'activitat agrària; és a dir, ha de tenir un percentatge
mínim d'ingressos agraris i potser, per la seva estructura
societària o pel seu perfil professional, no les té, i renuncia a
rebre les ajudes. Però el que sí que detectam és que aquests
drets de cobrar les ajudes que sí tenia, sí que, majoritàriament,
els traspassa a altres pagesos que sí que la poden cobrar. Sabeu
que les ajudes de la PAC van vinculades, simplificant, no vull
entrar en més detall, al nombre d'hectàrees que un conrea; per
tant, si un deixa de conrear... hi pot haver un pagès que cobri
30 drets però conreï 40 hectàrees, i tengui 40 drets que no
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estiguin coberts, si aquest pagès pot assumir drets d'un altre que
deixa de ser-ho, doncs podrà seguir cobrant més, és a dir tots
els sectors de les seves hectàrees estaran coberts.

Com sabeu, també la nova PAC, varia... abans es pagava el
pagament bàsic i després hi havia el règim del que es
denominava el pagament verd, que eren les obligacions
mediambientals per poder cobrar. Gran part d’aquest pagament
verd s'incorpora com a obligacions mediambientals que han de
cobrir per tenir l'ajuda bàsica de la renda. I això són les
famoses BCAM. I després tenim el gran paquet que són les
ajudes dels ecorrègims, que són aquestes coses bones per al
medi ambient, que estan taxades, que si tu les fas tendràs una
ajuda extraordinària per a això.

A part de tot això, es mantenen les ajudes complementàries
de joves, les ajudes associades a la producció del vacum de llet,
les ajudes del vacum de carn, la d'engreix de vedells, la de l’oví
caprí, la del Pla Proteic, que nosaltres pensam que encara es pot
potenciar més, això és per sembrar lleguminoses i donar-li una
ajuda especial; i després tenim l'ajuda de fruits secs, una
especial d’oliverar a zones de muntanya, i després tenim els
ecorrègims que són vuit o nou.

Fer-vos una idea general entre ajuda bàsica, renda i ajuda
distributiva, al final, haurem passat els 20 milions d'euros, i
ajudes associades a la producció de vacum de llet, crec que és
significatiu que hem passat d’1.200.000 euros a 1.670.000
euros per mor que: una, s’ha pujat la prima, això crec que és
important transmetre-ho, s'ha passat d’uns 150 euros per vaca
a 200 euros, i, a més, s'ha llevat el topall, nosaltres teníem un
topall per alt, les explotacions insulars no tenen aquest topall,
per tant, això és aquesta significació que jo crec que és
important remarcar-ho.

L’oví i caprí pràcticament es troben en la mateixa quantitat
de doblers.

I també comentar-vos que aquí on hi ha hagut una baixada
és a la línia d'ajudes als fruits secs, que sí que és important, cal
dir-ho, que ha passat de 936.000 euros a 348.000, perquè abans
sí que hi entraven pràcticament tots els fruits secs, ara només hi
entren els fruits secs que estiguin a un determinat pendent.
Discutim amb el ministeri a veure si ens poden refer una
excepció insular per poder recuperar aquest fons, que hi són, i
que poguessin arribar. Però això està pendent encara d’avançar,
hem de pensar que la PAC també, ara a l'any que ve s’obre el
període intermedi i supòs que es tornarà parlar de noves
modificacions, i ja n’hi ha hagudes algunes aquests mesos per
mor de les mobilitzacions que hi ha hagut els darrers anys.

He de dir-vos, també, en base al que us comentava abans,
als efectes de gestió de les ajudes, que apostam aquesta
legislatura per donar marge, per donar eines a les entitats
col·laboradores, que nosaltres en diem, bàsicament
cooperatives i organitzacions professionals agràries, si bé hi ha
qualque entitat bancària que també hi participa, a fer una cosa
que es fa a tot Espanya; és a dir, nosaltres aquí som de les
poques, crec que l'única comunitat autònoma, pràcticament, que
els pagesos van a la comarcal que el funcionari els ompli la
PAC. Això, bé, s'ha fet durant molts d'anys, però pensem també
un poc en l’absurd administratiu que això representa, amb això

no vull dir que es deixi de fer, jo crec que s’ha de seguir fent,
però apostam cada vegada més perquè les entitats ho puguin
fer, que el funcionari que t’omple els papers, maldament tu el
firmis, després es qui et fa la inspecció, grinyola un poc, vull
dir, jo ho dic que ens puguin dir, no, ho dic aquí, però s'ha de
tenir en compte aquesta possibilitat, es pot fer un seguiment,
una informació, un assessorament, però estar alerta al nivell,
sobretot en aquestes dinàmiques de digitalització que cada
vegada venim.

Per tant, apostam molt per aquesta dinàmica, he comentat
la línia d'ajudes que hem tret.

En aquests moments, amb les dades de la PAC 2023,
estàvem en un 76% de les sol·licituds que es feien a les entitats
comarcals i un 24% que es feia a entitats, no vull dir privades,
del sector, ens entendrem millor així. A la PAC del 2024 les
delegacions comarcals ja només han fet aquest un 73% i les
entitats, diguem, del sector, un 27%; és a dir, intentam canviar
un poc, tira a tira, aquesta dinàmica en donar aquest suport,
nosaltres pensam que això és una cosa que s’ha de seguir fent,
perquè d'aquesta manera -repetesc- reforçam les cooperatives
i reforçam les associacions professionals agràries i, a la vegada,
els nostres funcionaris poden fer les feines que els corresponen
més, o agilitar fins i tot més dins la tramitació d'inspeccions, o
a les inspeccions de camp, que són les que després ens poden
agilitar el pagament de les ajudes.

Passant a l'altre gran bloc d'ajudes de desenvolupament
rural, tenim el Pla estratègic nacional, que després cadascú
aplica amb les línies que nosaltres podem activar dins Balears.
I ja que hem parlat de les ajudes de la PAC, començarem
parlant de les ajudes que denominam agroambientals. Les
ajudes agroambientals són aquelles que, com he dit abans, se
sol·liciten igualment quan tu fas la declaració de la PAC,
perquè solen estar vinculades a superfície o al nombre
d’animals de la cabanya ramadera. Per tant, per agilitació es
demana en el mateix període de temps, són unes convocatòries
paral·leles, però es fan al mateix temps.

I tenim dos blocs aquí: unes que es varen sol·licitar l'any
passat i són per un període de cinc anys, són plurianuals, que
també era el primer pic que sol·licitaven, i això també ha
retardat la seva gestió. Ara entenem que una vegada que
estiguin aprovades i es tornin demanar cada any, és a dir, ara
enguany, els del 2024 demanen la del 2023, per tant, seran més
fàcils de gestionar de cara a futur. Fins i tot, ens plantejam
poder fer bestretes d'aquestes, no ho vull dir segur, però ens
plantejam poder fer bestretes d'aquesta línia. El gerent del
FOGAIBA me mira qualque vegada així, perquè li encomano
moltes feines, però..., a veure, jo vull explicar el que tenim
ganes de fer, després, per ventura em direu: per què no ho heu
fet? Bé, idò perquè no ho hem pogut fer, però m'estim ser-vos
sincer amb aquestes coses, perquè són iniciatives que duem.

Us puc donar quatre dades de les ajudes agroambientals
del... -perdonau-, i després tenim un altre bloc, que són les
ajudes de limitacions naturals, que són les que es demanen
també cada any de forma anual a la PAC.

Dins el primer paquet en aquests moments pràcticament està
tot pagat, per un total de 5.600.000 euros. Aquí s’ha de dir que
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als pressuposts s'hi han posat més doblers i se seguiran
mantenint aquests doblers; en comparació, el mateix paquet
d'ajudes a l'anterior període es pagava al voltant de 3.800.000
euros. Aquí hi ha una aposta molt clara per l'agricultura
ecològica, a la qual tenim 522 expedients aprovats i passam
d’un poc menys d’1 milió, 975.000 euros, a més de 2 milions
d’euros pagats. Acomplim o intentam acomplir aquest objectiu
de foment de tenir el 25% de la superfície agrària de Balears
ecològica. Això nosaltres creiem que és important, no perquè
ho digui només Europa, sinó perquè el model ecològic de
petites produccions, de productes als quals podem donar un
valor afegit creiem que molt important, de qualitat, de
sostenibilitat, s'adapta molt bé a les nostres illes.

Pensam que... jo ho dic, i els ho dic: no heu de fer
agricultura ecològica per salvar el planeta, que també, però l’he
de fer perquè estigueu convençuts que fent això en agricultura
ecològica la vostra explotació serà més rendible i podreu
sobreviure millor. És un poc aquesta filosofia que també
intentam traslladar, que jo crec que no es per a res incompatible
amb la primera part d’ajudar al benestar i al medi ambient, però
al final els números són els números.

En ramaderia ecològica, també pràcticament la doblam, de
386 a 660.000.

També volia destacar la producció integrada, que més o
menys es manté igual, es manté igual amb una petita baixada,
però és perquè detectam que en alguns casos la producció
integrada serveix com a pas intermedi per passar a ecològica.
Per tant, un que no es decideixi inicialment a passar a
agricultura ecològica, el pas intermedi a producció integrada és
una manera també per fer una transició més enllà. Per tant,
pensam que és important mantenir-la i també potent.

Una altra línia que havia sortit, que hi hem hagut de posar
més doblers, perquè no les teníem inicialment, era la d'erosió
genètica, varietats amb erosió genètica. Aquí, perquè ens
entenguem, tenim les varietats autòctones de les Illes, el blat
xeixa, per posar un exemple, varietats de raïm, moltes
vinculades a cultius extensius, i pensam que també apostar per
aquesta línia i que no quedi ningú fora o que arribem al màxim
de les primes, és important per a la lluita contra la sequera,
donar-los aquesta rendibilitat. I també perquè és una manera
d’idea política de donar aquest valor a aquestes varietats
autòctones, que pensam que donen un valor afegit.

Nosaltres ho diem moltes vegades, un vi manto negre
només t’ho pots beure aquí, un vi de sirà el pots tenir a Sud-
àfrica, els pots tenir a Califòrnia o el pots tenir a Austràlia, per
tant, donem recorregut, donem un suport més a aquest tipus de
varietats, perquè pensam que donen aquest valor afegit a les
explotacions agràries. Bé, he de dir-vos que hi havia prevists
258.000 euros i l’hem haguda de suplementar fins a 890.000,
aquí hi ha una pujada del 243% en aquesta ajuda concreta.

Hi ha hagut línies noves, com sigui la d’aigües regenerades,
la lluita biològica, també solarització i biosolarització, i
trampeig, és a dir, la confusió sexual, sobretot per a
hivernacles, nosaltres pensam que aquí encara pot créixer i són
números molt petits, però les seguirem tenint obertes,

maldament hi hagi pocs beneficiaris, perquè pensam que tengui
recorregut.

No hi ha cap línia que s'hagi hagut de prorrogar.

I després passaríem a l'altre bloc d'ajudes, que són les
compensatòries de zones específiques, que en aquesta en
teníem una que es paga aquesta setmana, per valor de 4,5
milions, quan inicialment en el pressupost només hi havia 2,5
milions. A veure, aquesta és una línia d'ajudes que nosaltres
l’entenem, ja fa molts d'anys que se’n parla, i el sector també la
demana, que ve a ser una compensació a la PAC, no vull dir
d'insularitat, però està enfocada d'aquesta manera; és a dir, és
compensar... aquesta línia existia dins la PAC anterior al 2015,
només per a zones de muntanya i zones amb limitacions
naturals, que només hi entrava Menorca, Eivissa i Formentera,
i crec que entrava... no ho sé, ah!, i el sud de Mallorca. Aquesta
línia a l’anterior PAC es va estendre a totes les illes perquè hi
entràs tot, i era una manera de donar un complement a la renda
per a tots els pagesos.

Aquesta vegada es potencia més, se li dóna més joc i, al
final, això són devers 1.200 expedients d'agricultors, ja no
general, sinó amb unes exigències més grosses d'activitat
agrària perquè puguin arribar d'aquesta manera a tenir-ho.
L’impacte que ha tengut no el coneixíem, l'hem conegut ara
quan hem fet els pagaments i ha estat curiós, perquè aquí crec
que els menorquins poden estar molt contents, la veritat, la
quota mínima per als pagesos de Mallorca es va rebaixar per
ajustar-la, la de Menorca i la d'Eivissa i Formentera es va pujar,
es va mantenir. I, és clar, quan hem suplementat el crèdit per no
haver de fer prorrata, per no haver de reduir, perquè cada any
això sortia, i si sortia i havia de cobrar 100 euros, com que no
abastaven els doblers, es reduïa un 67%, i només en cobrava 40
o només en cobrava 35, amb la qual cosa no tenia un impacte
real, perquè no hi havia doblers.

En el moment que hi hem posat doblers i hem mantengut
aquest tipus de quotes, doncs la prorrata que hem tengut
enguany, l'any que ve veurem com l’ajustam, la idea es poder
arribar sempre més amunt, només ha estat del 30%. Per tant, els
números que ha cobrat la gent són en alguns casos molt bons.
De mitjana, per fer-vos una idea, l'illa d'Eivissa ha pujat un
263% els doblers que han rebut; l'illa de Menorca, un 172%,
l'illa de Menorca ha rebut més d’1.400.000 euros més del que
rebia per aquesta línia d'ajudes. Això jo crec que també és un
enfocament de donar suport al sector lleter de Menorca, més
enllà d'altres línies que es puguin treure, però crec que això s'ha
de valorar i s'ha de tenir en compte. Pensau que quasi quasi és
un altre PROVILAC que hem tengut, perquè això ja sé que tot
va d'aquesta manera. El compromís nostre, vist això, almenys
és mantenir això de cara al futur, independentment d’altres
coses que puguem parlar més endavant.

L’illa de Mallorca ha pujat un 28%, també ha pujat, ningú
no ha baixat en aquests casos, però perquè us faceu una idea
d’aquesta línia.

En tenim una altra, per no amagar res, que es diu la
delimitació en zones de muntanya. En aquesta anam un poc
més enrera, la tenim ja valorada, són uns 230 beneficiaris que
tenim; això bàsicament són pagesos de la Serra de Tramuntana,
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està estimada treure-la en 1.300.000 euros i la volien pagar dins
el juny i crec que es pagarà dins el juliol, eh?, amb aquesta
anam un poc més enrere que amb les altres, les altres s'estan
pagant de l'ordre d'un mes, mes i mig abans del que es pagaven
altres anys, aproximadament. 

Bé, aquest és el bloc d’agroambientals. Ara podríem xerrar,
si us pareix, del bloc d’inversions. En inversions bàsicament hi
ha quatre grans línies d'ajudes, tenim ajudes d’INEA, INEA són
inversions en explotacions agràries ... -estic més o menys a la
meitat, Sr. President, ara-, les INEA són les ajudes que van a
explotacions agràries. L'objectiu principal era desembossar el
que hi havia quan ens trobàrem, ja n’he fet cinc cèntims abans,
els pagaments del 2019 i 2020 estan tot revisats i ara estan
pendents de la comunicació entre pagesos i administració
perquè ens vagin solucionant per poder-les pagar. El cert és que
quan queden solucionades en menys d'un mes s’estan pagant els
expedients. A les concessions del 21, ara ja estan realitzades,
i la dinàmica de pagaments és l'habitual. Ara aquí no hi ha un
embós, ens estan entrant els expedients, es revisen i es paguen
o es comuniquen deficiències. Això pensau que ens de justificar
les inversions fetes, en alguns casos hem de pensar que són
inversions fetes tal vegada fa dos anys o dos anys i mig que,
clar, els preus hauran pujat o algú que faci una inversió avui,
pensau que el va fer amb un pressupost de 2021. Però bé, això
és un dels riscos que té resoldre molt tard, sobretot amb aquesta
situació que han tengut els darrers anys, que tu havies previst
comprar un tractor per 80.000 euros i el mateix tractor avui en
val 120.000 tranquil·lament. I, clar, la subvenció és la mateixa,
no la podem pujar. 

Es va convocar el 24, a finals del 23 es va convocar la línia
d’ajudes d’INEA corresponent a l'anualitat 24, però també ja
s’ha previst la convocatòria del 25, amb un pressupost de
6.000.000 d'euros d'ajudes per a cada una d'aquestes
convocatòries; aquestes ajudes ara va acabar el període,
relativament fa poc, de sol·licitud que va acabar ... -el febrer,
Joan, va acabar l’INEA de ...? 19 de febrer, a final de febrer.
Han entrat 320 expedients, són expedients complexos, perquè
el barem de puntuació són bastant complicats, i ara s'estan
analitzant aquests expedients per poder concedir ... intentarem
concedir-lo pel setembre, octubre, m’estan dient els tècnics de
poder-ho concedir.

A joves es va convocar novembre del 23 per 3,5 milions
d'euros, es varen presentar 133 expedients, en aquests moments
estan revisats, no tenim els doblers suficients per poder cobrir
el 133 expedients, almenys dels professionals que ens demanen
a temps complet, i estam cercant, crec que ho aconseguirem,
tenim romanents pressupostaris per poder dotar al cent per cent
aquesta línia. En altres línies els doblers són finits, miram
sempre de fer els màxims esforços, però a la línia de joves sí
que tenim una aposta per no deixar joves que es vulguin
incorporar de fora, que no s'incorporin, perquè no tenguin
l'ajuda, aquest crec que és l'esforç dins aquest tipus d'ajudes
que més s'ha de fer dins la dinàmica, vists els problemes de
relleu generacional. Jo esper que compartesc aquesta opinió
amb nosaltres.

I després tenim la línia d’inversions en transformació i
comercialització, la línia d'indústries, que va sortir pel maig de
l'any passat i va acabar el període el juliol del 23. Hi havia dues

línies, una que era normal, que va sortir per 5.000.000 d'euros,
aquests expedients ja s'han revisat, hi ha 35 expedients, ja s'han
fet les denegacions corresponents, i puc anunciar que
pràcticament crec que es cobriran tots, segons vàrem analitzar.

I després teníem una línia que havia sortit per 15.000.000
d'euros, que era l'estratègica. Aquesta no havia sortit
inicialment amb pressupost, crec que també tendrem un
pressupost per poder-ho cobrir, perquè aquí només hi ha tres
expedients, però són molt grossos, són expedients que estam
parlant d'ajudes d'entorn a 3.000.000 d'euros, fins i tot 4,
algunes; però, clar, són projectes, al final, tractors, projectes
que després darrere hi haurà molta activitat agrària.

De les altres dues línies que volia fer un comentari també
són la línia de marges, que va acabar el període ..., que és
aquesta línia que des de 2019 no es convocava, que era una
línia molt demandada. També aquestes línies s'han restringit ja
només a segons quins tipus de agricultor, perquè aquí entrava
tothom, i nosaltres entenem que tal vegada la de marges,
almanco a Mallorca, les que són de la Serra de Tramuntana
poden anar per la via de Serra de Tramuntana, però hem de
prioritzar sempre els agricultors d'un cert nivell. D’aquesta línia
va acabar el període de sol·licitud dia 31 de maig, és a dir, fa
quinze dies, sabem que hi ha 482 expedients, i bé, ara
començaran també a valorar-la. 

Després tenim la incendis forestals, la de prevenció
d'incendis forestals, que jo crec que és una línia molt
interessant des de la Direcció General de Medi Natural, els
serveis forestals ens ho demana, associacions d'empreses que
gestionen boscos també demanaven que sortís i que tengués
sobretot una continuïtat,  que sabessin que més o menys cada
any la podem treure. És una línia que van als particulars, ha
sortit per un 1.700.000, no havia sortit, des del 18 no sortia i
tenim una 250 expedients, i aquesta línia l’estam gestionant tant
des del FOGAIBA, però també amb molt de suport de la
Direcció General de Medi Natural, del Servei Forestal, que
també la demana, i és una manera també donar suport a les
tasques que pugui fer l’IBANAT en neteja, perquè aquestes sí
que són, cadascun d'ells, que pot fer dins la seva finca el que
més li convengui dins el que marca la subvenció, s'entén, eh?

A més, l'hem tret ara, al primer trimestre de l'any, perquè la
idea és poder-la resoldre dins enguany perquè les feines es
puguin fer, sobretot aquesta segona, la de forestal, dins l’hivern
24-25 perquè si la treus en una altra dinàmica en l'estiu no la
poden fer i realment perds sis mesos; és a dir, si la treus a final
d'any i resols per primavera, realment no la pots executar fins
a un any. Per tant, hem accelerat, hem forçat la maquinària per
poder -la treure abans.

Altres línies d'inversió que tenim vinculades dins aquest
paquet, hi ha les de promoció de control i promoció, que són
les que van destinades sobretot a consells reguladors. La de
control, 10 expedients, 710.000 euros, aquesta ja està aprovada,
ja saben que la tenen. La de promoció està resolta amb 13
promocions i 741.000. Aquí faltaven, crec que faltaven molt
pocs doblers i algunes s’han suplementat un poc per no haver
de fer (...) perquè eren qüestions molt menors. Intentam donar
màxima agilitat.
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Es va aprovar, es va fer a finals de l'any passat, han estat
resoltes i en aquests moments estan en període de actuació, ara
els consells reguladors fan les accions de promoció que tenen
aprovades i a final d'any ..., mentida, ara ens justifiquen i
paguen l'anualitat de l'any anterior, que és el que estam traient. 

Després tenim el que he dit abans, els projectes pilots i les
cadenes curtes pendents de convocar, i la novetat principal, que
segur que la posam en marxa és aquesta dels instruments
financers. 

La tercera pota que tenim és el LEADER, d’aquesta us he
de reconèixer que és la línia que anam més enrere, més enrera
perquè la mateixa dinàmica ens genera un funcionament un poc
més farragós, però, bé, és com està muntat, estam tancant el
PDR dels projectes Líder de l'any anterior, i tenim dos grups
d'ajudes: una, que són les ajudes de funcionament als grups,
hem de pensar que els grups tots estan participats pels mateixos
consells insulars, que són els que estan més damunt ells, a
Menorca segur que ho coneixeu, però a Mallorca i a Eivissa
també hi estan i tenim les ajudes que donam al funcionament
del grups i les ajudes a beneficiaris. El principal problema que
sí que ens han transmès, sobretot els grups, és la falta de
liquiditat que la pròpia dinàmica els genera. 

Bé, vist això, hem accelerat les ajudes pràcticament al grups
que tenguessin, revisam els expedients a particulars, que aquí
sí que he de reconèixer que no ens hem posat al dia, tenim
coses que van bastant enrere, però estam fent un esforç amb
això; i als grups, com que els grups de Líder, direm de terra,
que dic jo, amb els grups dels  Líder de la mar, que són el Galp,
al final són les mateixes estructures i tenen el mateix personal
contractat als dos llocs, el que sí hem fet és accelerar les ajudes
als grups de pesca, que això sí que ho teníem més fàcil, i
aquesta setmana, pendents que firmem els convenis, els podrem
injectar 200.000 euros a Mallorca, 167.000 a Menorca i
171.000 a Eivissa, d'aquesta dinàmica.

L'altre gran grup d'ajudes que tenim són les ajudes
d’intersectorials. Aquí tenim el sector del vi, són ajudes, perquè
ens en facem una idea, molt, molt, molt regulars com es
demanen, mentre que les altres van per unes sol·licituds en
paper, encara que es demanen deficiències, ... aquestes són
ajudes que pràcticament totes van digitalment, són ajudes que
ja ens marca la convocatòria des d'Europa i ministeri i nosaltres
les gestionam, tenim certs marges de maniobra i de revisió,
però tota la comunicació que fan aquestes línies, tot s'ha de fer
digital. Aquí sí que si et passes un dia del termini de presentar
un paper, ja no val i et poden caure ajudes molt grosses.

Dins les ajudes al sector del vi, tenim inversions en
bodegues, que això ens va variant cada any, perquè són uns
doblers que després es gestionen amb un paquet a nivell de tot
el ministeri, normalment solen tenir 1.000.000 d'euros d'ajuda
per a inversions en bodegues. En aquestes inversions, una
queixa que hi havia dins el sector era que aquí només hi
participaven grans projectes de bodegues i petites inversions a
les bodegues no hi entraven. Crec que ja va sortir la ITC de
l'any passat -sí, Fernando, fue la que diseñasteis el año
pasado- i ho mantendrem, projectes de bodegues de menys de
100.000 euros, petites inversions, aniran per la línia de PDR, la
idea és que no vagin per aquesta. 

Després, n'hi ha una reestructuració de vinya, que es mou en
torn als 300.000 euros, i després una que no acaba d'arrancar
que és de promoció de vi a països tercers. La treim cada any,
però pensam que tal vegada aquí no hi haurien d'entrar les
bodegues individuals que els costa més, sinó que hi haurien
d'entrar les denominacions d'origen i GP. 

Això varia perquè, ja us dic, nosaltres feim unes peticions,
totes les comunitats autònomes fan les seves peticions, i a
vegades, quan es fa el repartiment, si un altre lloc no ha
demanat, nosaltres podem tenir més o menys doblers segons
aquest repartiment, però, vaja, això serien un poc les mitges. 

Les ajudes d’OPCH són les ajudes dels programes operatius
de fruites i hortalisses, aquí hi ha quatre beneficiaris: tres de
fruita i hortalissa i un de fruits secs, i al final això es reparteix
entre 700 i 1.000.000 d'euros cada any, són uns ajuts que van
al50% i també es gestionen amb un calendari totalment precís.
Aquí l'avantatge que tenen tant amb una com amb l'altra és que
l'administració està obligada a pagar a tal data i, si no paga a tal
data, es genera una penalització. Per tant, aquí tenen la
seguretat, que crec que és abans de dia 15 d'octubre de cada
any, han d’haver cobrat les ajudes que tenen sí o sí. 

Això són models, aquest tipus, que ens agradaria de qualque
manera poder copiar o implantar dins les ajudes de PDR dins
tota la dificultat que pugui dir, però serien uns model que crec
que poden anar molt bé. 

Aquí jo també tenim la famosa línia -per la qual Malena
s’ha interessat tantes vegades- de fruita i hortalissa a les
escoles; enguany crec que ja ho tenim bastant avançat, que no
ens torni a passar el mateix que ha passat aquesta vegada, hem
dissenyat un sistema nou. La llàstima d'aquesta és que tenim un
paquet assignat gros i ens queden desertes segons quines coses,
hem de veure per què ens queden desertes i intentar fomentar
..., la llet, per exemple, cada any ens queda deserta, i hauria
possibilitat de repartiment, però també entenem que a vegades
hi ha certes empreses que simplement no volen participar i et
genera un problema. 

També hi ha el programa nacional apícola, que són les
ajudes al sector apícola, aquest és un sector que està en
creixement, que és important, que va avançant i hem passat
d’una mitjana d'un 50.000 euros a uns 80.000 euros, pareix
qualque cosa, però després, com que són micro productors,
quan fas aquest repartiment, 10.000, 12.000, 6.000, 7.000 per
comprar diferents caseres, això els dóna recorregut. 

Tot això, com us he dit, tot va per una plataforma digital,
aquí ja pràcticament no hi ha papers presentats enlloc i tot va
amb un sistema que tu emplenes uns formularis, i si no fas
aquest formulari o no presentes aquell paper, queda bloquejat.
Per què això és interessant? Direu, la digitalització té pros i
contres, sí, però a vegades ens trobam que ens fan sol·licituds
per a les altres línies i t’entren un paper firmat. No hi ha ni un
pressupost darrere, ... i això al final et genera un retard en tot el
procediment de l'ajuda, i tenim pagesos que ho fan ben fet, que
presenten uns expedients pràcticament impecables i qualcú
altre que presenta un full que només l’ha firmat. Clar, tu has
d'aturar el procediment, has de fer un requeriment, t’ho ha de
presentar, ... qualque cosa crec que hem de fer per no
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perjudicar els bons per un altre que no vulgui jugar a les
normes generals ... això és un poc de filosofia que volia
transmetre també, però crec que també és important dir-ho.

Dins aquest paquet d'ajudes d'Estat, ara crec que no en
tenim cap en marxa, però quan hi ha hagut les crisis de la
COVID o les crisis de mercats també es tramiten a través
d'aquest decret sistema, d’OCM.

L’altre gran bloc d'ajudes són les ajudes d'Estat. Ara sortim
de la PAC i passam a les ajudes d'Estat, que són fons cent per
cent nacionals, però també han d'estar emmarcats per
reglaments europeus. I tenim tres reglaments generals: el
Reglament d'excepció, que es poden donar ajudes de forma
excepcional; el Reglament de minimis, de què tant se'n xerra;
i el Reglament d'ajudes d'Estat.

Dins les ajudes d'excepció tendríem les ajudes d’ADV, que
es fomenten cent per cent CAIB, per un valor de 300.000 euros,
són les associacions de defensa vegetal, són aquestes
agrupacions que es reuneixen un parell de pagesos i tenen un
tècnic que els fa el pla de control de fitosanitaris, els assessora,
idò pràcticament és pagar aquests tècnics que donen per la
sanitat vegetal. 

Tenim la línia d'ajudes ADS, que ve a ser el mateix a
agrupacions de defensa sanitària, que són les ajudes de
ramaderia, hi ha els manescals, campanyes de vacunació i altres
elements semblants. Aquesta línia ha anat baixant en el temps,
mentida, ha baixat darrerament de 800.000 euros a 600.000
euros, sobretot perquè ja no hi ha llengua blava, la llengua
blava són uns fons que ens enviava el ministeri, hem declarat
fa poc el centre de llengua blava, i ara aquí es dóna aquest
funcionament.

Llavors encara en queda una, que ministeri encara ens envia
diners, que són les races en perill d'extinció, és un suport que
donam a les associacions de races, ovella mallorquina, ovella
menorquina, ... bé, el llistat que hi ha, que crec que som de les
comunitats autònomes que més en té, i surt per 200,000 euros
aproximadament, el ministeri crec que n’envia 150.000 i
nosaltres la suplementam amnb 50.000 més per poder cobrir
tothom.

Aquestes quatre o cinc que us he dit, no tenen més història,
es comuniquen a Europa i funcionen bé cada any i no tenen
més recorregut. 

Després, per exemple, dins aquest marc d'excepció, les
ajudes d’inclemències meteorològiques van per aquest
reglament. Enguany ens ha tocat la de la sequera que va sortir
per 4 milions d’euros, acaba dia 15 de juny, per tant, l'únic que
puc dir és que a dia d’avui tenim 73 sol·licituds. No, no tenc
més dades, supòs que aquesta setmana ens entrarà tot el que ens
hagi entrat, si després més endavant volen informació, la podré
donar. Dins aquest mateix marc també es varen aprovar les
ajudes de la Juliette, que ja n’he fet cinc cèntims, en principi no
hi ha hagut tanta demanda com ens pensàvem, al final hi ha un
2.400.000 euros amb 127 beneficiaris, els beneficiaris de
patata, olivar i oví estan pagats, i la forestal, com que anava per
després de la visita de camps, s’estan fent les visites de camp,
i la forestal es pagarà ara, aquests dies.

El PROVILAC el vàrem poder ficar dins enguany, perquè
encara s'havia allargat el tema d’Ucraïna, en aquest moment
s'està acabant de resoldre i estan en tema de tràmits d'audiència
en aquest moment, sí que dins el PROVILAC s'han pagat o
s'han fet les bestretes a les indústries, les indústries que
acomplien aquests pagaments se varen realitzar, que eren ... els
que ens ho han demanat, però crec que no ens ho ha demanat
tothom, de les tres indústries beneficiàries només ens ha
demanat una la bestreta, i aquesta l’ha cobrat.

Del PROVILAC ens hem de seure a veure què feim, entre
el que he donat abans d'informació, parlarem amb el sector i
mirarem de poder complir els compromisos que hi havia d'una
manera o altra, però no vull avançar res més, perquè no em vull
engrunar els dits directament. 

I després l'altre bloc, que són les ajudes de minimis. Els
minimis sabeu que és un debat que està en aquests moments
damunt la taula, el ministeri sí que ja ha anunciat, amb els 43
punts que tenia, que augmentarà el mínim de 20.000 a 25.000
euros. Això ens pareix bé, nosaltres continuam defensant que
amb el Reglament actual vàrem intentar tenir una excepció per
a les illes, que a les illes fos un poc més, amb el Reglament
actual el ministeri no té marge de maniobra per augmentar-nos
per ses illes. Jo crec que hem de seguir batallant a tots els
nivells, crec que això és una cosa unànime, independentment de
partits polítics. Em consta que el Partit Socialista també ho
creu. El ministre és un poc reticent, a ell no li agrada això
perquè distorsionen el mercat, però nosaltres el que li feim
entendre és que en el cas de les illes, pujar 10.000 o 15.000
euros, en cap cas no distorsionarà la unitat de mercat
d’Espanya, jo crec que això és un missatge que li hem d’anar
transmetent, fent feina en aquest sentit, i jo som moderadament
optimista per poder fer feina en aquest sentit.

S'ha obert el debat ara del Reglament a nivell Europa, es
parla, crec recordar de memòria, de pujar-lo als 37.000 euros,
es fa la fase de consultes prèvies, és una fase molt inicial, però
jo crec que entre tots amb aquesta dinàmica dels eurodiputats
o el que tenguem, crec que s’ha de fer la feina per explicar les
particularitats de les Illes.

Dins aquesta línia de minimis, ràpidament, hi hauria la línia
de recria de vedella, la línia del sector del trot, la línia del
cavall menorquí, i dins els minimis hi ha dos blocs: un, que són
els minimis agraris, i després hi ha els minimis no agràries, i a
la vegada, dins aquests, n'hi ha uns que són per a les
infraestructures estratègiques, perquè ens entenguem, aquí
nosaltres hi hem ficat els escorxadors. Per tant, dins els
escorxadors, tant les de funcionament com les d'inversió ara les
ficarem dins aquesta línia, que això és un màxim 750.000, crec
recordar, que podríem tenir amb períodes de tres anys, i crec
que aquestes ajudes als escorxadors, que són vitals per poder
després tenir el funcionament de la ramaderia, van per aquí.

Hem donat unes altres ajudes, no són ajudes pròpiament
dites, sinó que ha anat via convenis d’inversions concretes a
diferents escorxadors, però això com a ajudes directes que hem
tret.

Finalment, tenim les ajudes de les assegurances en les quals
s’aposta fort, i cobrim el màxim del que permet la normativa
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per al que demanen els pagesos, és clar, si als pagesos no els
convencem que han de fer més assegurances, l’ajuda arriba fins
on arriba, es dona un percentatge per cada pòlissa generada.
Crec que aquí hi ha dues batalles: una, que a nosaltres el
ministeri ens ha demanat, i la fem, que és cobrir al màxim les
ajudes que nosaltres fem, i l'altra batalla és intentar tenir unes
assegurances que realment s'adaptin a les nostres peculiaritats.

Després, a part de totes aquestes línies, hi ha les línies que
estan fora dels reglaments, que són ajudes específiques que es
donen a entitats de suport, a les organitzacions professionals
agràries, a la Unió de Cooperatives, a l'Associació Frisona; que
he de dir-vos també que dins el pressupost d'enguany s'han
pujat un 20% ja que feia molt de temps que no s'actualitzava,
i la idea és tenir una actualització cada any, un percentatge
relacionat amb l’IPC que puguin tenir, perquè realment això és
justificació de funcionament i donar-li aquest suport quan baixi.

A part de tot això, també, gestionam en aquests moments,
però això és circumstancial, perquè de vegades ens cauen coses
circumstancials, ajudes vinculades als Next Generations
relacionades crec que amb les zones Generation, quatre línies
varen sortir, aquí es varen gestionar: digitalització, bioseguretat
animal, bioseguretat vegetal, tecnologies 4.0 i de precisió, això
són unes línies que varen sortir crec que fa més d'un any, però
han tengut molt poc èxit aquí, hem de tornar prou doblers, ara
no ho tenc aquí apuntat, però sí que hem de tornar prou doblers
per aquestes línies, però simplement perquè no hi ha hagut
peticions, hi ha hagut molt poques peticions, tal vegada només
la de tecnologies 4.0 i precisió, (...) és la que ha tengut un cert
beneficiari.

Bé, ha tengut un impacte molt desigual a comunitats
autònomes, també per línies, si torna sortir analitzarem noves
possibilitats, en aquest cas es fa una altra xerrada d'aquestes
línies, és una llàstima, però, bé, no han acabat d'encaixar tal
vegada pel tipus de sector que nosaltres tenim. Dins el Next
Generation sí que en tenim dues previstes de treure, que en som
més optimistes, que són uns 2 milions d'euros, no arriba
exactament, però, bé, perquè us faceu una idea, sortirà per 1
milió cadascuna: una és per fomentar els envasos reutilitzables
a explotacions agràries, als efectes de sostenibilitat, dins
envasos reutilitzables, a producció, no a comercialització.
Doncs això també és una manera d'ajudar-los.

I també una altra vinculada al turisme aerogastronòmic,
perquè les explotacions agràries puguin fomentar les visites a
les seves explotacions; és a dir, que tenguin directament
contacte amb aquest perfil, que jo crec que dins el debat que
tenim obert és el perfil que més ens interessa, un turista de
qualitat que pugui anar a les explotacions, pugui comprar
directament, pugui tenir experiències gastronòmiques, de tast,
de gusts, a les pròpies explotacions agràries.

Amb això acab, FOGAIBA, i ara una breu pinzellada d'unes
altres ajudes que tenim, molt ràpidament, president, ja acab,
que són les ajudes que traiem a través de l’IRFAP, del que era
antigament SEMILLA. Són quatre paquets, que són les ajudes
relacionades amb el Proalfa, que són línies que fins ara es
treien amb un sistema que era que es demanaven unes
peticions, una sèrie de pagesos, sobretot vacum de llet, que es
treien amb un sistema que era comprar a un preu i vendre-ho a

un preu més barat, això realment és una subvenció amb
espècies; per tant, s'havia d'articular de qualque manera i s'ha
hagut de posar sota el paraigua de minimis. En aquest cas
podem anar per uns minimis especials, i enguany sortirà que els
beneficiaris podran tenir uns 30.000 euros per beneficiari.

I després tenim les ajudes de subministres de llavor
certificada, tant de farratgeres com de cereals. I aquí, atesa la
situació actual de sequera, s'han incrementat les partides un
26% i han arribat a 450.000 per a farratgeres i a 800.000 euros
per a cereals.

Després en tenim una altra molt petita, que són les ajudes
que d'inseminació per a vacum de llet, que és una línia per
millorar la cabanya ramadera que fa molts d'anys que es dona,
que també és per ajudar a aquest sector.

I amb això acab, perdonau que m'hagi estès, però és que és
un tema llarg i dur moltes coses. Ara, si voleu, en el que pugui
us contestaré ara i...

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, Sr. Conseller. Procede ahora la suspensión
por un tiempo de cinco minutos, a no ser que alguno de ustedes
quiera extenderlo más. No, pues se suspende la sesión por un
tiempo de cinco minutos.

(Pausa)

EL SR. PRESIDENT:

Anem per feina. Para formular las preguntas u
observaciones, a continuación se procederá a la intervención de
los grupos parlamentarios. El conseller de Agricultura, Pesca
y Medio Natural puede contestar globalmente a todas las
preguntas u observaciones o bien hacerlo de manera individual,
después de la intervención de cada portavoz.

Contestará globalmente.

En ese caso, por parte del Grupo Parlamentario Socialista,
tiene la palabra la Sra. Carbonero, por un tiempo máximo de
diez minutos. 

LA SRA. CARBONERO I SÁNCHEZ:

Moltes gràcies, president. Bé, ben arribat, Sr. Conseller i el
seu equip, encantats de tenir-los aquí, la veritat és que ens ha
fet una exposició suficientment extensa, estam jo diria que
aclaparats o quelcom semblant, qualque sinònim d’açò,
d’aquesta paraula, perquè sabem que hi ha moltes línies d'ajuts
i subvencions en el sector, i, bé, a la pàgina web si són totes
llistades i açò és molta feina, ho sabem, ho sabem. Però
m'agradaria que s'entengués la nostra sol·licitud, nosaltres, més
que aquest llistat al qual pots tenir accés a la pàgina del
FOGAIBA, a nosaltres el que ens preocupa és que els pagesos
tenguin ajuts ajustats a les necessitats, tenguin ajuts ajustats a
les necessitats d'aquelles línies estratègiques que hi pugui
haver, acordats amb ells, i que hi hagi criteris o barems de
puntuació, que diu vostè, que també siguin transparents i
ajustats, i que després siguin controlats; és a dir que hi hagi
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transparència en aquest sentit, que hi hagi..., jo entenc que
vostè té aquest contacte constant amb el sector, però, a part
d'açò volem que hi hagi agilitat en els diferents passos que
vostè ha comentat.

És a dir, treure les ajudes, la convocatòria, després la
resolució i després el pagament.

Vostè ha comentat a la seva intervenció, bé, ha parlat d’un
embús, ha parlat de problemes de personal, ha parlat de l'Estat,
ha parlat d'altres..., bé, nosaltres entenem que la conselleria
com a entitat, i vostè ho sap bé, quan era a l'altra banda sempre
es queixava que hi ha retards, retards, i nosaltres consideram
que des de la conselleria es poden fer coses.

De fet, en aquest mateix plenari, el de dimarts, es va
convalidar un decret que es diu de simplificació, i, bé, com que
li han dit tants de sobrenoms, perquè fa moltes coses, a part de
simplificar, que creiem que no simplifica, però sí fa altres
coses, com una amnistia en rústic, però, bé, té aquest nom de
simplificació, i jo li voldria demanar: en aquest decret de
simplificació i racionalització, quines mesures s'han pres per
poder agilitar aquestes ajudes en el sector agrari?

Perquè, ja li dic el que ens preocupa és que es pagui prest
i que s’accelerin tots els processos de resolució d'aquestes
ajudes.

Per tant, nosaltres, com que no hem trobat cap novetat en
aquest decret, la veritat és que parla de sol·licituds de
beneficiaris i entitats col·laboradores, que açò ja ho ha dit, que
amb açò estam totalment d'acord, entitats col·laboradores,
nosaltres ho vam demanar a la reunió, també, que creiem que
és una bona línia perquè els pagesos es puguin alliberar d’haver
de fer els papers o d'haver d’anar a la conselleria, com bé ha dit
vostè, que sembla ser que ja som de les darreres comunitats
autònomes que passa açò, però açò també és temps per als
pagesos i el temps dels pagesos s’ha de dedicar a altres coses.

Per tant, nosaltres en aquest decret no hi veiem res més que
una simplificació de les obligacions i requisits per inscriure’s
i poca cosa més. Jo li deman açò: quines línies hi ha dins aquest
i si hi hauria pogut haver algunes línies interessants dins aquest
decret o si té previst fer-ne alguna altra, que sí que ho ha
apuntat a la seva intervenció, ha apuntat algunes que podrien
millorar.

Després, referent a ajuts concrets, a la PAC sí que li vam
demanar, nosaltres, el nostre grup li va demanar preocupats,
perquè entén que a la passada legislatura hi va haver molta
oposició referent a l'increment de la PAC; és a dir, des del
Partit Popular hi havia molta oposició en el sentit que deia que
mentia, que es mentia des de la conselleria, que no hi hauria
aquests percentatges d'increment, que tot açò... Nosaltres ara
veiem que realment es va fer una bona feina, hi ha hagut
increment important per part de la PAC i dels percentatges que
diu n’estam realment contents. Per tant, aquí li don
l'enhorabona a l’antic equip i al nou perquè hem assolit els
objectius demanats, que és aquest reconeixement de la
insularitat i que es pugui reflectir en els doblers que reben els
pagesos.

Després, amb referència a les ajudes, als terminis de
pagament i de resolució, vostè ha parlat avui de sis mesos. Jo
li he de dir que, bé, que els pagesos demanen, i açò és al
document aquell que ens van passar abans de les
manifestacions, demanen tres mesos per resoldre, tres mesos
per pagament. Açò és al documents que ens van passar les
OPA. I, bé, jo li he de dir que nosaltres hem fet..., bé, fem
seguiment d’algunes línies, a les d'agricultura ecològica, per
exemple, publicades el 15 d'abril del 2023, que donaven com
a termini màxim de presentació de sol·licituds el 31 de maig
del 2023, han estat resoltes, publicades el 25 de maig del 2024,
un any, açò és un any. I hi ha altres línies que estan en aquesta
tendència. Nosaltres creiem que açò és realment excessiu.

Vostè ha dit que aquestes línies s'han pagat ja, estan
pagades,... s’estan pagant, no és el mateix “estan pagades” que
“s’estan pagant”, d’acord...

(Rialles de la intervinent i se sent de fons el conseller
d’Agricultura, Pesca i Medi Natural de manera inintel·ligible)

..., no, no, ho diem per controlar un poc, perquè els
compromisos són els compromisos,...

(Se sent de fons el conseller d’Agricultura, Pesca i Medi
Natural de manera inintel·ligible)

..., sí, però, bé, jo crec que anam en la mateixa línia tots, vull
dir l'objectiu és aquest, agilitar i que els pagesos cobrin el més
aviat possible.

(Se sent de fons el conseller d’Agricultura, Pesca i Medi
Natural de manera inintel·ligible)

EL SR. PRESIDENT:

Les recuerdo que el diálogo no es interactivo.

LA SRA. CARBONERO I SÁNCHEZ:

Sí, no, millor no entrar..., sí, sí, ja em contestarà després.

D’acord, el tema seria quines millores, a part de poder
incrementar personal, o si ja ara, amb aquest increment
considera que és suficient, i si hi ha alguna altra qüestió
d'estructura interna, d’eficiència interna o combinació
d’augment de personal dins el FOGAIBA i línia de gestió de
tempus que es puguin fer per incrementar -perdó-, per reduir
aquests terminis de pagament.

Després, en el tema de... hem parlat de PROVILAC, vostè
sap que, com a menorquina, bé, els menorquins estam
preocupats, és un sector que té molt de pes a Menorca, i, bé,
nosaltres vam fer les queixes corresponents des de l’oposició,
més per l'anunci de com s'havia fet a finals d'any, que a l'any
que ve ja no hi hauria PROVILAC, és clar, açò són temes que
si hi ha d'haver qualque modificació i hi ha d'haver qualque
canvi estratègic, s'ha de fer amb temps suficient, perquè
nosaltres creiem que..., i demandes del sector. I jo crec que
vostè té perfecte capacitat per fer açò, i crec que les línies amb
un pla estratègic ramader i açò, crec que les línies estan més o
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manco acordades i podríem tenir una solució, però s'ha de fer
amb temps i s'ha de veure també quins índexs de resolució.

Perquè una de les coses que també demanaríem, i agrairíem
que ens donés la seva opinió, és que creiem que seria important
que hi hagués uns indicadors d’execució; és a dir, dins tota la
gamma amplíssima d'ajuts que se superposen i que vostè sap
perfectament, i ens ha fet tota l'exposició, és clar, poder tenir
indicadors de resultats en el sentit de veure quin terminis
s’executen i per què? El per què? Sí, perquè de vegades sí que
hi ha moltes línies, però seria important i és de manera
transparent aquests indicadors de resultats.

I després també el tema dels plans plurianuals, vostè ho ha
esmentat, que hi hagi les ajudes que cada any surtin, açò ja es
fa amb exemples dels agricultors ecològics, ja són
plurianualitats, però, bé, poder determinar seria molt
interessant. I aquí li donam tot el suport que hi hagi un moment
concret de l’any que sàpiguen que surtin aquestes ajudes.

Jo, vostè no té temps, jo sí, i, bé, hi ha moltes altres coses
que m'agradaria comentar.

El tema de Fruita Bona i les ajudes a les escoles, és
importantíssim canviar els criteris, no és possible que ara amb
l’execució es vegi que no s'acompleix per part d'una empresa
que no és de les Illes Balears, no s’acompleixen els criteris -ara
ja vaig acabant- i que, bé, que l'administració, a més a més, es
vegi amb un plus afegit d'haver de posar sancions i això. Però,
bé, aquí hi ha d'haver un canvi d'estructura d’aquests contractes
perquè hi pugui haver uns criteris que siguin adaptables a les
necessitats.

Jo, per la meva part, no puc estendre’m més perquè ja he
acabat el temps, però en segona intervenció, si de cas, ja
afegiria alguna cosa més.

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, Sra. Carbonero. Por parte del Grupo
Parlamentario MÉS per Mallorca, tiene la palabra el Sr. Ferran
Rosa, por un tiempo máximo de diez minutos. 

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltes gràcies, Sr. President. I moltíssimes gràcies, Sr.
Simonet, per la seva explicació, que crec que, efectivament, ha
estat extensa i, a més a més, interessant, crec que es nota que
vostè és una persona que coneix el sector i que, a més a més,
l’apassiona i li he d'agrair particularment, perquè, efectivament,
no és només que el FOGAIBA gestioni moltes ajudes, sinó que
hi ha un element de complexitat darrera en les segles, en
l’arquitectura de suport a la pagesia, en el sector primari, que
de vegades costa tenir almanco la perspectiva, la visió global.

Vostè ha dit una qüestió que m'ha semblat particularment
rellevant i crec que, sí, no ho he apuntat malament, crec que ha
dit, textualment “que si ens poguessin pagar preus justs en lloc
de tenir ajudes seria el desitjable”, i vostè ha fet una explicació
de totes les qüestions d’ajudes, a mi sí que m'agradaria, encara

que no sigui el tema de la compareixença, m'agradaria que fes
referència a aquesta qüestió, si pogués aprofundir una mica en
quin tipus de polítiques en matèria de promoció que hi pugui
haver el dia de demà, de preus justos per a la pagesia, perquè
crec que a efectes pràctics està molt bé gestionar 180 línies
d'ajudes, que crec que és, la veritat, és un nombre
extremadament gros, però, és clar, blava, s'entén que les ajudes,
entre altres coses, han de tenir o bé un caràcter incentivador o
bé un caràcter temporal, però sí a llarg termini és inviable el
sector sense les ajudes, tenim un problema estructural.

M’he basat en les qüestions, i té a veure també amb el preu
just, és el criteri de compra pública, i no parl de compra pública
subvencionada, com el contracte del FOGAIBA, que després
ja hi entraré, si no, si des del Govern, més enllà de llançar
programes d'ajudes, tenen previst revisar els criteris de compra
pública, perquè és una de les peticions que, si no vaig errat,
s'han debatut en aquesta comissió i s'ha aprovat algunes
vegades com a PNL, i que crec que pot ajudar ni que sigui una
mica en aquesta línia.

Entrant ja a la matèria de les ajudes, bé, primer de tot,
felicitar-los pels esforços i que, com a mínim, no és habitual
que un conseller tingui al cap 180 línies d'ajudes, per tant, en
aquest sentit li hem de donar l'enhorabona. Crec que quan
parlam d'ajudes i de si arriben o no arriben a la pagesia, en el
cas del FOGAIBA, al meu parer, crec que ens hem de centrar
en tres elements: primer, en si existeix una capacitat per
gestionar les ajudes. Vostè ha plantejat que l’embós que hi ha
hagut els darrers anys en el FOGAIBA era per mor d’unes
mancances de personal. I jo li he de demanar, particularment,
si creu que aquestes mancances ja s'han resolt o si les hem de
resoldre d’altres maneres.

El portaveu del meu grup parlamentari ja li va fer arribar,
per part de MÉS per Mallorca no quedaria cap tipus d'esforç de
presentar esmenes als pressuposts de la CAIB a on fes falta per
si s'havia de millorar la dotació pressupostària en matèria de
personal al FOGAIBA, en aquest sentit li he de demanar.

La segona de les qüestions, vostè ha plantejat..., el segon
d’aquests elements és com arriben les ajudes, i vostè ha
plantejat alguns dels elements que crec que són molt
simptomàtics, i és que si les ajudes no arriben en condicions es
torba més en tramitar-les i una d’aquestes solucions és que
estiguin més a prop dels pagès les pròpies..., ja sigui a través de
les OPA o a través de les delegacions comarcals. Vostè ha
plantejat que la vocació és migrar cap a un model en què de
cada vegada més siguin les OPA les que facin aquest tipus de
tasques, i a mi m'agradaria saber quin futur preveu per a les
delegacions comarcals, i si, més enllà d'una voluntat que això
sigui una cosa progressiva, si es fixen un calendari perquè això
succeeixi, més que res ha plantejat que el darrer any hi ha hagut
un canvi, però si no m'he equivocat, és un 3%; és a dir que
tampoc no ha estat un canvi substancial. 

I la tercera de les potes, de si funcionen o no funcionen les
ajudes és la seva adequació, i jo, és vera, no conec amb detall
tot el que fan, però m'ha semblat que el nombre i el volum de
línies d'ajudes és significatiu. I, per tant, jo crec que, com vostè
ha dit en el mateix recés, la pròpia gent que és al sector no
sempre coneix o no sempre arriba a tenir un detall i un
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coneixement de tot el que succeeix. I m'agradaria saber si s'han
arribat a plantejar unificar línies d'ajudes, perquè pens que, o
com a mínim simplificar l’arquitectura de les ajudes, perquè
pens que segurament, quan volem fer moltes coses de forma
molt quirúrgica, ens adreçam a una part molt concreta al sector,
que jo crec que segurament és la vocació, però alhora fa que
dispersem el missatge que molta gent es perdi en una
marabunta de multitud d'ajudes diferents.

Aquestes com a propostes de millora, jo li faig simplement,
si s’ho han plantejat.

Després, vostè ha fet un comentari, i m’ha semblat graciós
que el fes, que ha dit que que es plantegen que puguin resoldre
en un termini de sis mesos, sempre i quan la documentació
sigui correcta. I li dic que m’ha semblat graciós, perquè no sé
si tot el Govern és conscient d'aquesta situació, perquè això que
el termini de resolució hagi de ser de sis mesos, quan la
documentació sigui correcta, també succeeix amb llicències
urbanístiques i sembla ser que d’això el conseller Costa o la
consellera Vidal no en són conscients. Aquí el retard que és
imputable a l’interessat sembla que no existeix. Però, jo celebro
que vulguin resoldre ràpid els expedients en matèria de
subvencions, però, bé, com a mínim si pot explicar al Sr. Costa
que els terminis es compten quan la documentació és correcta,
crec que, com a mínim, doncs tot això que guanyarem.

Respecte de les línies de les ajudes de la PAC, la Sra.
Carbonero ha plantejat, i vostè també, que han augmentat les
ajudes, i més en un context de retallades, vostè ha plantejat que
han augmentat un 20%, o que calculen que al final de quan
tanqui enguany hauran augmentat un 20% respecte de l'any
anterior, i més en un context on en el conjunt de l'Estat baixa;
el que passa és que, si ens atenem als anuncis que es varen fer
des d'Agricultura, i que encara romanen a la pàgina web de la
Conselleria d'Agricultura, les previsions eren d’un augment
prou més generós, d'un 60%. Desconec els motius, si pogués
especificar-nos per quins motius, en lloc de pujar un 60%, que
és el que diu la pàgina web d'Agricultura, puja un 20%, com a
mínim..., un tema que de vegades aquest tipus de coses és més
una gestió de les expectatives, i segurament si un pagès espera
que li pugi un 60% la PAC, però després es troba que li ha
pujat un 20%, pot ser..., no acaba d’anar bé la cosa.

Per tant, jo li deman quin creu que és el motiu pel qual ha
succeït això, si hem d'esperar aquest 60% que s'havia anunciat
o si ens hem de conformar amb un 20, un 25, un 30, el que
sigui, més que res també per tenir la informació i les
expectatives.

I vaig acabant, perquè tampoc no tenc molt de temps, i
m'agradaria demanar-li de forma concreta per algunes línies
d'ajudes, si ens pogués donar un poc més de detall. Com a MÉS
per Mallorca, ens preocupa particularment el tema del canvi
climàtic i els fenòmens meteorològics adversos, i creiem que
una de les vies principalment per assegurar els ingressos de la
pagesia són les assegurances. Vostè ha esmentat que la línia
d'assegurances no té l’acollida que vostè espera, i m'agradaria
saber per quines raons creu vostè que no té aquesta acollida,
perquè, bé, crec que serà una qüestió que anirà necessàriament
en augment, de cada vegada tenim un clima més sec, més àrid,
i, a més a més, amb unes temperatures més elevades, uns

fenòmens meteorològic més adversos, com hem vist aquesta
setmana en el Pla de Sant Jordi i, per tant, les assegurances
vénen a suplir, com a mínim uns ingressos mínims per si volem
que la gent es pugui dedicar a la pagesia.

Per tant, m'agradaria saber quina anàlisi fa de per quins
motius no són prou atractives. 

Després ha parlat vostè de projectes tractors, que són
aquests projectes grans, si no m’equivoc era una línia 15
milions d'euros de projectes de grans inversions, si pogués
especificar quina tipologia de projectes es tracta i si en tenien
identificats alguns.

I després, per últim, nosaltres li vàrem fer una esmena que,
si no vaig errat, bé, si no vaig errat no, es va aprovar en els
pressuposts de la CAIB, que era d'ajudes per venda directa, i
m'agradaria si pogués..., per al suport a la venda directa dels
pagesos, si ens pogués especificar en quin estat es troba.

Igual que una altra esmena que li férem en matèria de
biomassa, exacte, si ens pogués fer una pinzellada de l’estat en
el qual es troba, li ho agrairia.

Moltíssimes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, Sr. Rosa. Por parte del Grupo
Parlamentario Mixto, tiene la palabra la Sra. Joana Gomila, por
un tiempo máximo de diez minutos. 

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, president, bones tardes diputats i diputades. Bones
tardes conseller, bones tardes també al seu equip. Bé, primer de
tot, donar-li les gràcies per les seves explicacions, jo crec que
sí que han estat molt instructives i molt explicatives, crec que
ens ha clarificat moltes coses respecte dels ajuts, amb coses
estarem més d'acord o menys, però, com a mínim, explicitat
crec que sí, que ens ha explicat molt bé quins són els ajuts i de
quina manera vostès hi fan front, tant pel que fa als pagaments,
com en treure les bases dels diferents.

Des de MÉS per Menorca, vostè ja sap que nosaltres
defensam que el sector agrari i ramader, sense cap dubte, és un
sector vital per tot el que representa a nivell tant de generar
ocupació, de diversificar l'economia, de gestionar el territori, de
produir aliments saludables i de proximitat i, per tant, sense cap
dubte, és molt important que aquestes explotacions agràries i
ramaderes puguin ser viables i, sobretot, poder assegurar la
pervivència d’aquest sector i que hi pugui haver relleu
generacional.

Compartesc amb vostè que els ajuts al sector agrari i
ramader són necessaris per al sector, però que no haurien de ser
l'únic que s'hauria de treballar, sinó que s'hauria també de fer
feina en altres actuacions, en altres accions, perquè el sector no
pot sobreviure a base d’ajuts, de fet ells també compartien, o
comparteix el sector, en aquest sentit.
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També crec que els pagesos volen fer de pagesos i, per tant,
no volen ser professionals del sector turístic. La veritat és que
ens preocupa un poc la línia que du aquest govern en aquest
sentit. I, per tant, creiem que sí que s'ha de cercar una manera
que puguin viure del camp, però l’alternativa no ha de ser que
sigui fent de professionals del sector.

Crec que amb l'exposició que vostè avui ens ha fet han
quedat prou exposats els diferents ajuts que es donen al sector
agrari i ramader. Així i tot, aprofitant que vostè és aquí avui, a
la seva compareixença, li demanaria, a part d’aquests ajuts,
quines altres polítiques es duen a terme perquè realment
aquestes explotacions agràries i ramaderes puguin ser
rendibles, perquè cercam..., ja sé que açò és molt llarg, vull dir
que igual és una... -sí, per açò, exacte, com que és una...

(Se sent de fons el conseller d’Agricultura, Pesca i Medi
Natural de manera inintel·ligible)

... no, si de cas, no, perquè després els de darrera ens
remugaran, però bé és un tema que igual no és necessari que
sigui ara, però, bono, un dia sí que m'agradaria poder tenir una
conversa en aquest sentit, perquè crec que és cap on hem de fer
feina, cap a veure de quina manera ho podem fer viable, més
enllà dels ajuts. Ja sé que açò és un tema llarg, per tant, ho
podem deixar en “kit kat” i per a una pròxima compareixença,
a un pròxim moment poder-se enrotllar, ben igual que
comentaven els companys de MÉS per Mallorca i també del
Partit Socialista, ens preocupa saber de quina manera poder
aconseguir que se’ls pagui aquest preu just, més enllà dels
ajuts, perquè sabem que és un problema, una demanda que
tenen.

I més ara, també, amb tots els temes que plou poc, que hi ha
uns canvis climàtics que els afecten, i que açò encara d'alguna
manera els preocupa encara més, de fet a Menorca el sector
làctic hem vist aquests darrers mesos com les empreses han
abaixat el preu que se’ls pagava amb molta preocupació per la
seva part, per la part dels ramaders, i que, d'alguna manera
aquest projecte PROVILAC ajudava un poc en aquest sentit,
però, bono, no sé quina valoració en faria vostè d'aquests ajuts
a través del PROVILAC, si hi ha hagut moltes explotacions que
s'hi han adherit i si realment creu que açò és suficient per al
sector.

Un altre tema important és tot el tema de la
comercialització, que açò sempre dona major producció, i aquí
dins hi hauria tota la feina que s’ha de fer, des de no només per
part dels ajuts que se’ls dona, sinó també de la ciutadania,
evidentment, a l’hora de consumir-los, com també el sector
turístic, com també el comerç i com també la part que fa a
l'administració, tot el relacionat amb els hospitals, menjadors
escolars, com vostè deia i centre de dia.

També és un tema que crec que és interessant que d'alguna
manera el Govern balear, en les seves diferents àrees, o a
diferents conselleries i també des de la seva, facin, potenciïn
aquesta comercialització i el consum de producte local, no sé
si s'ha fet alguna cosa concreta per part de la seva conselleria
que ens pogués dir, per anar més enllà, diríem, dels ajuts.

Respecte del que comentava de la digitalització, no hi ha
cap dubte que la digitalització, pel que fa a l'administració, açò
ho fa més àgil, perquè, com vostè bé deia, aquell que no
entrega el paper que toca no passa endavant, però també és ver
que moltes vegades açò al sector, el fet d'haver-ho de
digitalitzar, com que no són temes moltes vegades que
coneguin o que sàpiguen emprar, llavors els crea una dificultat.
M'ha semblat positiu el que ha comentat vostè, que he entès, si
no ho he entès bé m’ho rectifiqui, que intentaran donar uns
ajuts, o que ja els donen, no ho he acabat d’entendre, a
cooperatives i entitats agràries, perquè puguin tenir personal
format en aquest sentit. Crec que açò sí que ajudaria a aquesta
digitalització, que és bona per a l'administració, perquè no hi ha
cap dubte que ho agilita, però també podria ajudar el sector.

No sé si em podria explicar, per què no ho he acabat
d'entendre, si aquests ajuts ja han sortit o és que vostès..., vull
dir, sí que ja han sortit...

(Se sent de fons el conseller d’Agricultura, Pesca i Medi
Natural de manera inintel·ligible)

... d’acord, perfecte. Per tant, em sembla molt bé que vagi en
aquest sentit i em sembla que que si hi ha interès per part de
cooperatives i entitats, açò ajudarà molt el sector. Per tant, crec
que és una bona iniciativa.

D'alguna manera els companys ja han comentat els diferents
aspectes, també vostè crec que ho ha explicat molt bé i,
senzillament, vull donar un poc aquesta idea de la necessitat de
treballar perquè als pagesos se’ls puguin pagar els preus justos
que estiguin per sobre del cost de producció, perquè es pugui
augmentar el consum i promoció del producte local, perquè hi
hagi una bona gestió d'aquests ajuts en el sector, però
adaptant-se, com bé hem dit, a les necessitats que tenen.
Perquè, és clar, quan diem que aquests ajuts encara ara n’hi ha
molts que no s'ha pogut invertir tot el que hi havia pressupostat,
preocupa, perquè són ajuts que arriben i que el sector podria
tenir per a altres coses.

Per tant, sí que demanam que es faci la feina per poder
adaptar a aquestes necessitats. Sabem que de vegades és difícil,
perquè si vénen amb un fi concret de vegades és molt difícil
que es canviïn, però, bono, intentar treballar-hi.

També intentar treballar i incidir per part del Govern i la
conselleria perquè la normativa estatal i europea s'adapti a la
insularitat i al fet de ser una illa, crec que açò també podria
ajudar molt a l'hora de donar els ajuts i a l’hora de fer les
explotacions aquestes més viables.

Bono, i agrair-li novament l'exposició que ha fet en aquest
sentit, perquè crec que sí que ha estat explicativa i crec que
vostè està molt en contacte amb el sector, vostè i el seu equip.
I, per tant, per açò vostè no, vostè i el seu equip, sense cap
dubte, sense un equip no podríem fer feina, i esperar, però, que
de cada vegada açò es pugui adaptar més a les necessitats del
sector i que, de cada vegada més pugui el sector viure del camp
fent de pagès i que es pugui anar més enfora d'haver de fer de
producte turístic.

Gràcies. 
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EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, Sra. Gomila. Por parte del Grupo
Parlamentario Popular, tiene la palabra la Sra. Salomé Cabrera,
por un tiempo máximo de diez minutos.

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Gracias, Sr. Presidente. Buenos días, buenas tardes ya, casi.
Sr. Conseller y equipo que le acompaña, muchas gracias, en
primer lugar, por comparecer hoy aquí. También queremos
valorar positivamente la petición de comparecencia que se hizo
desde el Grupo Socialista referida a este tema tan complejo
como hemos visto, del tema de las ayudas, que es un tema
importante para Baleares y muy sensible, por tanto,
consideramos que era una buena iniciativa.

Y también, por supuesto, queremos agradecer y valorar al
señor conseller la prolija y detallada explicación que ha hecho
sobre todas las líneas, con perfecto conocimiento de cada una
de ellas, lo cual genera sinceramente mucha confianza a
nosotros, en este caso diputados, que representamos a los
ciudadanos. Por tanto, aparte de trabajar a nivel de gestión
desde la conselleria, como hemos visto, también hay un
conocimiento y un traslado y una transparencia muy importante
que consideramos que es muy valorable.

Nosotros, aparte de todos los datos, también hemos visto
una cosa muy importante, que es un cambio de dinámica,
hemos visto un cambio de dinámica que quizás los grupos, los
otros grupos que me han precedido en el debate, no han
reflejado claramente, o no han visto tan claramente, pero yo
creo que sí que lo ven, en definitiva, hay un cambio de
dinámica a efectos de gestión, creo que sí. Hemos pasado a ser
la comunidad autónoma que paga las ayudas con más rapidez.

Creemos que se ha dado respuesta a esta reivindicación que,
como los grupos también han recogido, los diferentes
portavoces, la agilidad en la tramitación en el sacar las líneas,
en tramitarlas y en pagarlas, es fundamental para los payeses,
al final en ello les va su éxito en su explotación. Y en toda esta
explicación creemos que es importante sacar a flote temas que
ya han dicho los compañeros, ya ha dicho el conseller como las
ayudas a la sequía, una celeridad clara en los 4 millones, el 1,2
millones del PDR, los 4,2 para los primeros pagos de los
ecoregímenes. Estas ayudas ya se gestionaron y se liquidaron
hace ya tiempo.

El abono de la totalidad de las ayudas Juliette, que también
consideramos que hay que tenerlo muy claro a efectos de una
buena gestión.

El PROVILAC, ya sabemos que es un tema complejo,
delicado, para los menorquines mucho más, pero hemos visto
que ha habido la voluntad este año de darle una salida. Estamos
seguros que de cara al año que viene también habrá una
solución, además, lo que ha dicho el conseller, que ha habido
un incremento de 1,4 millones para el sector lechero, además
del PROVILAC, lo cual también consideramos que es positivo.

Y vemos también una serie de elementos importantes que
van más allá de la concesión de las ayudas, que, como he dicho,

hay un cambio de dinámica, y lo que creemos que es
importante es que se ha incorporado esa mejora en la gestión,
que es donde creemos que radica la diferencia. Al final, esto
genera un plus, un beneficio a la ciudadanía y al sector, y se
optimizan los recursos públicos. Por tanto, eso queremos
tenerlo claro. Se ha dicho aquí que, lamentablemente, en la
legislatura pasada hubo un año que el FOGAIBA no tuvo
gerente, y eso es una evidente muestra de una gestión..., no una
buena gestión, vamos a decirlo así, que generó atascos, que
generó un perjuicio para el sector y para el ciudadano con
atrasos.

No, ahora ya se ha dicho, lo ha dicho el conseller, se han
incrementado pues casi todas las 28 plazas que estaban
vacantes, ustedes, los grupos del PSOE y MÉS, incluso también
el Grupo Mixto han hablado de incrementar el personal, usted
ha dicho incrementar el personal; bueno, hubiera bastado
quizás la legislatura pasada dotar estas 28 plazas, ya hubiera
sido un avance que, lamentablemente,... estaban, pero no
estaban -perdón- cubiertas, estaban dotadas pero, bueno, sí hay
una diferencia importante.

Y creemos importante, también, ha dicho el señor conseller
que habían hecho un tema de un calendario de ayudas, un
calendario común de todas las ayudas. Esto creemos que va a
dar, que puede dar mucha transparencia, mucha, mucha
facilidad y agilidad a la hora de la toma de decisiones, medidas
para mejorar la tramitación para las entidades. En definitiva,
ahora se está hablando de menos de seis meses en resolver, y
que se reduce el periodo de pago, con lo cual yo creo que son
todas buenas noticias que si bien es cierto, entendemos que no
es definitivo, que entendemos que la Conselleria lógicamente
seguirá trabajando, seguirá mejorando y desde los grupos
seguiremos pidiendo que estas, la agilidad, que esta rapidez
siga siendo un elemento fundamental en todas las
tramitaciones.

Vemos también positivo, que se mantienen líneas, se sacan
nuevas líneas, como la de la enogastronomía y una segunda
línea para las cooperativas, que creemos que también es muy
positivo y que se recuperan líneas que no se habían sacado
desde hace años, desde el 2019, por ejemplo, el PIFO, que es
muy importante, o los marges de pared, también para el 2019.
Nosotros creemos que la gestión y la mejora en los resultados
de cara al sector también pasan por gestionar positivamente y
de manera eficiente lo que se tiene.

En todo esto, yo coincido con la Sra. Carbonero en la
pregunta un poco, creemos que es importante saber de manera,
no le diré más en profundidad, pero sí detenida, medidas que ha
aplicado para esta gestión y cuáles piensan aplicar de cara a
futuro. A partir de aquí hemos visto, también por parte de esta
conselleria, que respeta políticas y que da continuidad a las
políticas existentes, independientemente de si fueran de
legislaturas anteriores, las políticas positivas que respetan los
tiempos que necesita el sector y que necesita el campo para dar
sus frutos.

Y en este sentido también creemos importante, pues poner
en valor pues todas esas ayudas o todas esas líneas que
refuerzan las políticas como las que se están desarrollando, que
se ha hablado también del producto local, muy importante; las
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líneas de ayudas, la promoción; también las ayudas a la
insularidad; también las ayudas al relevo generacional, y
también, por qué no, ayudas y colaboraciones con el sector
turístico, o desde el punto de vista de actividades
complementarias del campo, que no necesariamente un payés
se tiene que hacer un profesional del sector turístico, pero que
puede complementar de una manera natural y de una manera
relajada su renta con actividades que, al final, lo que hacen es
poner en valor sus productos. Desde nuestro punto de vista,
esto sigue siendo positivo.

Y para finalizar, creemos que la conselleria debe seguir o
el conseller debe seguir reivindicando al Estado todas esas
justas peticiones que hacen los payeses, seguir reivindicando
Europa, como se ha dicho por parte también de los otros
portavoces, de cara a la revisión de la PAC. Y también recordar
la importancia de que todas estas políticas, estas
reivindicaciones se están gestando y se están plasmando en el
Pacto estratégico agrario de Baleares, que también creemos que
es muy positivo.

Y en esta línea, una pregunta ya para finalizar: en 2025, ya
que en 2025 se hace la revisión intermedia de la PEPAC, y ya
que se empieza a hablar del nuevo periodo de la PAC, nos
gustaría que nos dijera qué posibles revisiones y
modificaciones de la actual, nos gustaría que nos explicara
hacia dónde va y qué previsiones tiene en esta línea.

Muchas gracias. 

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, Sra. Cabrera. Ahora le corresponde
contestar al conseller de Agricultura, Pesca y Medio Natural.

EL SR. CONSELLER D’AGRICULTURA, PESCA I
MEDI NATURAL (Joan Simonet i Pons):

Moltes gràcies per les seves aportacions, jo crec que
l'esperit, les vegades que he vengut aquí, diferents vegades, jo
crec que és l'esperit amb el qual hem de fer feina, tot el que
m'heu dit, pràcticament són..., bé, totes, són aportacions
constructives, jo crec que és l'esperit amb el qual hem de fer
feina, i més en un sector com el nostre que és el sector de fora
vila, del camp. Avui no parlam de pesca, ho he dit abans, però
també podríem parlar de pesca i ho faig extensiu.

Els ajuts ajustats a les necessitats? Sí, és vital això, però, és
clar, després hem de quadrar aquestes necessitats, tot el que un
voldria fer i el que a un li deixen fer, i aquí és on ens entren els
marcs del Reglament, les limitacions que tenim, i sempre hi ha
límits també pressupostaris que podem tenir amb diferents
mesures. Però jo crec que el que sí que es fa és, dins aquest
marc, mantenir aquest esperit, que jo hi crec molt, de
col·laboració, d’intercanvi d'opinions amb els representants del
sector, i no només amb els representants, sinó també amb les
bases del sector que ens fan arribar permanentment tant a mi,
com a l’equip, que jo crec tenim aquest contacte directe, tal
vegada altres comunitats autònomes no el poden tenir, però jo
crec que això és un avantatge per poder fer això,
independentment que qualque vegada em criden a les set i mitja
del matí per contar-me qualque cosa. Però crec que això és bo,

crec que això és bo i és la manera com després podem
dissenyar les línies, dins els marges que ens deixa la norma,
més ajustades a les seves necessitats.

Les convocatòries, per norma general, es passen, es
debaten, es marquen, i en els temes dels punts, doncs el mateix,
per exemple, amb els punts que en aquests moment tenim amb
els INEA es va pactar a una mesa amb el sector; és a dir, jo
record, jo era a l’altra part quant quan es varen pactar aquests
criteris de puntuació i es varen debatre amb la direcció general,
i després es varen posar damunt la taula i es varen matisar, fins
i tot qualque vegada que veiem que qualcun no funciona, es
modifiquen permanentment, no són tancats.

Agilitat? Per a moltes coses, moltes coses, no només
normes, he de dir-li, de totes maneres, que el decret de
simplificació modifica lleis i moltes de les coses de
simplificació s'han de fer via decret. Si amb el decret de
simplificació ens haguéssim posat a modificar decrets, ja no sé
què hagués estat el tema, però modifica lleis, i aquí hi ha dues
petites modificacions: modifica...,

(Remor de veus)

..., és a dir, la llei... -jo què voleu que us digui?-, si trobau que
ho hem de fer modificarem via llei d’aquest decret, però no
crec que sigui la tècnica jurídica més adequada. Tenim en
previsió modificar segons quins decrets que són més de gestió
interna que pugui fer, de modificació de lleis; hi ha una
modificació de la Llei de subvencions per facilitar la
digitalització, i després hi ha modificacions dins el Registre
d'Explotacions Agràries per ajustar-lo. Això són les dues que
hi ha, les dues que hi ha relacionades amb això.

Però la simplificació, tal vegada simplement és racionalitzar
procediments, fer instruccions internes d'interpretació, en
termes de moderació de costs; fer, optimitzar personal que a un
moment donat té puntes de feina i a moments no en té;
organització interna. Per suposat, ha sortit diverses vegades, 28
vacants que estaven dotades i no estaven cobertes. Més que una
falta... al gerent del FOGAIBA jo el primer que li vaig
demanar, que ell és funcionari de la casa, per tant, ho coneix
bé, li vaig demanar si faltava personal, i paraules textuals seves,
diu: “Primer cobrirem el màxim de places que tenim vacants,
una vegada que estiguin cobertes sabrem les necessitats.”

En aquests moments, ara estam en una situació que ens
queden nou vacants, com he dit abans, que hi ha un procés de
rotació; al final, qualque vegada ens perjudica més no tenir més
personal, sinó el fet que al FOGAIBA hi ha laborals i
funcionaris, són aquests procediments d'estabilització i de
rotació que hi ha hagut dins l'administració, que això t’arriba
qualcú i quan el tens ensenyat, com podeu veure, això són línies
ajudes tècniques, no és posar segells a un paper, has de
conèixer, l’has d'estudiar, i quan tens algú format qualque
vegada pum, te bota i se’n va. I sí, te’n ve un altre l’endemà, i
tens la plaça coberta, però l’has d'ensenyar a manejar totes
aquestes aplicacions, tots aquests procediments que tenim i
qualque vegada...

Per tant, jo en aquests moments no vull fer..., em falten, és
clar, si em diguessis 40 persones més, doncs bé, com més
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soldats tens, però en aquests moments també hem de ser
racionals i hem de veure quines necessitats tenim, i jo en aquest
moment no m'atrevesc a dir que em faltin tantes persones més
dins FOGAIBA amb aquesta situació. De fet, jo crec que una
de les coses que s'han desembossat ha estat el fet que a mesura
que aquests mesos hem anat cobrint les diferents seccions, els
diferents negociats de gestió, és quan hem notat que les coses
han començat a córrer, han començat a avançar.

Es fa feina amb un programa informàtic transversal, el
SIFOC, es diu, Joan, no?, el SIFOC, que en principi, quan
funciona i, és clar, els programes informàtics tenen aquest perill
que, en teoria, però quan estigui això funcionant la gestió dels
expedients serà molt més ràpida i es podran dur aquests
indicadors de seguiment que Pilar em demanava per a això,
aquest programa inclou aquestes coses i podem tenir, no excels,
com amb els que funcionam ara, sinó tenir un sistema de saber
exactament el que entra, com va i millorar també la gestió.

L’increment de la PAC. Jo pensava que posava el 50%, de
fet, diverses coses; en això teníem... el Ministeri, de fet, ens va
assignar inicialment 37,5 milions, en aquests moments estam,
com he dit, en 34, però hi ha diverses coses que li podria
analitzar. És cert que... jo no sé qui, jo sempre vaig dir que sí
que vèiem que la PAC pujaria, no sé d’on surt, sé que a nivell
nacional ha baixat, la immensa majoria de comunitats
autònomes tenen menys PAC, menys nosaltres, que sí que hem
pujat, això també ho diem, que no ho sàpiguen de fora que
encara rebrem... És broma.

La situació real és que..., diverses coses, l’impacte que
estimàvem, havíem fet una previsió, o s'havia fet una previsió
de tenir un 80% d’impacte amb els ecoesquemes. Els
ecoesquemes han tengut en aquests moments un impacte de la
PAC 2023, la PAC 2024 encara no la tenim tancada, de prop
d’un 62, 63%, aquí hi ha un parell, un grapat de milions
d'euros, no sé quants, però aquí hi ha un impacte que, és clar,
si el pagès no demana l’ecoesquema no vénen els doblers,
maldament hi siguin, en això hi hem de fer feina en aquest
tema. El problema és que sempre anam un any desfasats,
perquè quan tenim els resultats, ja preparam la nova PAC del
2024.

I després també hi ha una altra cosa important que s’ha de
dir, en el moment que ens varen posar dins la regió única, els
drets de pagament bàsic, les ajudes bàsiques a la renda tenen un
procés de convergència, amb la qual cosa nosaltres esperam
cada any, dins els pròxims quatre anys, dins els pròxims quasi
quatre anys, bé, cinc, si comptam el 2024, apujar aquest
segment, aproximadament, 1 milió d’euros cada any, per la
qual cosa si repetíssim l’any que no serien 34 sinó que serien
35, perquè tenim un procediment de convergència, això sempre
i quan no passi res que se’ns escapi.

És cert, aquesta PAC, vostè ho ha dit, la insularitat és una
batalla que ja va començar amb la negociació de la PAC del
2025, en aquells moments potser no hi havia tanta receptivitat,
però es va obrir el meló, ja es varen fer unes modificacions de
pujada en el tema de les regions, ens varen posar una regió o
quatre regions més elevades de les nostres mitjanes, de manera
que l’efecte de convergència sempre fos positiu, i ja hi va haver
coses inicials, com puguin ser els fruits secs, el vacum de llet

o les ovelles. El cert és que això no és un procediment que
s'hagi d'aturar, jo crec que hem de seguir fent feina en aquesta
dinàmica via ministeri i via Brussel·les. Amb això contest un
poc a Salomé, que aquesta és la dinàmica que crec que hem de
seguir de cara a les pròximes negociacions de la PAC, hem de
seguir insistint tant en el període intermedi, per exemple, per
veure per què els ecoesquemes no acaben de tenir la
implantació que puguin tenir, a veure què passa, això seria a
curt; però a mig i a llarg termini, hem de seguir fent feina amb
aquesta dinàmica de veure els impactes de la insularitat i seguir
reclamant aquest procediment de seguir reconeixent aquesta
insularitat. La nostra agricultura té aquest problema, i és
evident cercar aliances amb altres regions d'Europa que hi
pugui haver, però sobretot aquesta feina de degoteig, que jo
crec que fem tots, inclosos els del sector, de transmetre gent del
ministeri, primer, que són els primers que han d'estar
convençuts, i jo crec que cada vegada hi estan més, no només
a nivell polític, sinó també a nivell funcionarial d'aquesta
situació. Però també els companys que puguem tenir a La
Rioja, a Múrcia, a Extremadura, tot això crec que és una
dinàmica que s'ha de fer.

I després hi ha la dinàmica de Brussel·les que pugui acabar
amb aquesta dinàmica. 

Miri, jo tenia entès que la resolució eren sis mesos i tres
mesos de pagament, ara no record de memòria el document,
però, vaja, això és l’objectiu que inicialment ens posam, i si
després podem abaixar a quatre, també hi serem.

Miri, agricultura ecològica, sí, però ho he explicat un poc
abans. Hi ha algunes ajudes que són per a una subvenció
concreta per comprar un tractor, aquestes tenen una dinàmica.
El problema de l'agricultura ecològica, aquestes agroambientals
que he demanat és que es demanen, a l’abril del 2023 amb la
PAC, han d'anar vinculades a la PAC, no es poden demanar a
part. La PAC acaba quan acaba, després es tramita tot el
procediment i es tramita tot amb el mateix bloc, amb el tema de
PAC.

En el cas d'agricultura ecològica, a més, tu has de fer unes
comprovacions que tal vegada no depenen només de nosaltres,
com, per exemple, has de demanar al Consell Regulador de
Producció Ecològica que et certifiqui cada una de les
superfícies que t’han demanat. Els certificats ens solen arribar
-Joan, el gener, febrer?- per què? Perquè tenen els mitjans que
tenen, arriben on arriben, no ens ho fan tot, alguns cultius tenen
un cicle que va més llarg. I, és clar, si tu no tens els certificats,
no pots resoldre l'ajuda en el temps. Això és un tap que tenim
aquí.

Què intentarem fer, no sé si enguany, intentarem fer amb
les... com ara aquestes ja les hem resoltes per cinc anys,
aquestes ja tenen un període de cinc anys, el primer any és
complicat, que era el 2023, però ara les tenien per un període
de cinc anys, i ara ja sabem almenys la base inicial del que cada
pagès ha demanat dins el sistema de cultiu. Valoram i estudiam,
jurídicament, si podríem fer bestretes d’aquest tipus d'ajudes,
igual que fem amb la PAC; és a dir, ens fiam que el 50%, com
a mínim, pugui estar bé i tu li podries avançar el 50% a risc i
ventura, independentment que després el control estigui
malament i l’hagis de tornar enrera. Això crec que és una
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mesura també d'agilitació, de simplificació, que pugui anar bé,
i provaríem de fer-ho no sé si enguany, però bé ho hem parlat,
com a mínim, ho hem parlat, no em vull comprometre que
enguany es faci, però la idea seria poder-ho avançar.

El tema de personal l’he contestat i, bé, la millora de gestió
sobretot amb això.

En temes del PROVILAC, hem de cercar aquestes
solucions, com que també m'ho han demanat, m’han passat,
després tenc apuntades unes dades per aquí, crec que hi ha 110
sol·licituds i 80 de les quals han demanat el tercer tram, és a
dir, el tram de tenir el Quadern Digital, amb la qual cosa crec
que també és bo.

Aquí hi ha hagut el tema del debat de la digitalització, que
això també és un tema de simplificació, tal vegada és que hem
fet molta via a voler digitalitzar i treure quaderns digitals, però
nosaltres hi seguim creient, nosaltres pensam que una vegada
que el pagès estigui format, que ho pugui treure, la
digitalització també agilitarà el tema de la gestió de les ajudes,
i així ho compartim amb el ministeri. De fet, nosaltres li hem
manifestat que... una de les coses que ens va dir el ministeri és
que cercaria fórmules incentivadores de posar en marxa els
quaderns digitals. Nosaltres li vàrem explicar que, per exemple,
amb la línia PROVILAC nosaltres ja ho havíem tret, és una
ajuda incentivadora de poder-ho fer. Per tant, jo crec que això
són models amb els quals hem de fer feina, tira a tira, amb un
seguiment. 

Comentava també quines altres coses hi ha. Bé, idò amb el
Pla estratègic de la ramaderia que tenim en marxa, amb
personal que hem contractat, fer aquest acompanyament,
sobretot als ramaders, que tal vegada és el sector més delicat,
aquest acompanyament per poder-los ajudar, no només amb les
organitzacions agràries i cooperatives, que també, nosaltres
creiem que és vital, però poder fer aquest acompanyament que
tendrem, de fet, fem feina en això.

El calendari, sí, el calendari és vital, de fet, l’he explicat,
tenim un calendari perquè se sàpiga més o menys com podrà
anar.

Amb els criteris de fruita i hortalissa, ja he anunciat que sí
que les revisam, que les posam en vigor, i nosaltres pensam que
pugui tenir èxit, que no ens tornin passar casos com els que ens
han passat, no només ara, sinó de més enrera, fa uns anys la llet
que va arribar era llet de Granada, fa set o vuit anys, ens hem
remuntat molt enrera i tal vegada no va tenir repercussió, però
la llet que es va repartir era d'una marca d'una lletera granadina.

Preus justs, què hem de fer per als preus justs? Bé, això,
podem anar un dia a fer una xerrada i ens asseurem, és
complicat, és complicat, perquè els mercats són els que són,
l’agricultura és un sector estratègic dins Europa. La política a
Europa ha estat no tenir aliments cars per evitar la inflació; surt
la PAC per compensar; mentrestant compram a països tercers
d'aquella manera, per evitar una pujada de preus; és a dir, és un
debat molt, molt enrevessat.

Jo pens que tenim avantatges perquè tenim un avantatge pel
fet de ser illes que podem fer produccions petites, molts

pagesos es poden especialitzar en aquest tipus de producció de
qualitat, que vagin més enllà, i tenim un client..., és clar,
després tu diràs, bé, resultarà que la gent amb menys capacitat
adquisitiva de Mallorca pot comprar els productes locals? Que
després entram en aquest debat. Si la llet, si produir llet a
Mallorca o produir una tomàtiga a Mallorca val 4 euros el
quilo, tothom pot pagar 4 euros el quilo per comprar una
tomàtiga? Hi ha una gent que sí, però hi ha una gent que no, és
un debat prou més complex del que podria semblar inicialment,
i crec que no dóna ara per entrar en això.

Però sí, si un pagès pot produir uns aliments i tenir el seu
segment de mercat i vendre-ho a aquest preu, que ho vengui, jo
ho dic, hem de dir que no baixin els preus, la famosa cosa que
el vi mallorquí és car, que no l’abaixin, mentre el puguin
vendre l’han de vendre a aquest preu, perquè això els dóna un
marge per tenir la seva dinàmica darrera. Trobar aquest client.

El tema de l’increment de capacitat, agraesc aquest
oferiment, ja us ho vaig agrair el primer dia que ho vàreu
demanar via esmenes, però ja dic, no és tant un tema de tenir
més soldats, sinó de tenir els soldats que tenc apuntats al
regiment, que no tenguin permisos.

El futur de les delegacions comarcals, que no es preocupin,
hi ha feina abastament. Per posar-li un exemple, en el moment
que fan les PAC, el moment d'aquests quatre mesos que només
fan PAC, les delegacions comarcals, els funcionaris
pràcticament només fan PAC, però mentrestant entren
expedients de sol·licitud de pagament de tractors, de naus
agrícoles, de marges, de forestals. Això és una feina que poden
fer també els funcionaris, però no ho pot fer un tècnic d’una
cooperativa; un tècnic d’una cooperativa pot ajudar a tramitar
la PAC, pot fer la PAC als seus socis, però, naturalment, no pot
fer una inspecció de camp de control. Per tant, el personal de
les delegacions comarcals, per posar-li aquest exemple, podrà
fer això. Si es fa això, els expedients corren més aviat, és
optimitzar les feines.

Això és un poc, simplificant, el missatge que jo crec... però
les comarcals no està previst que es puguin tancar. I després
han de fer aquestes feines d'informació, de divulgació que es
puguin fer, que també hi són, importants. Això és un cas
concret d'una cosa que es podria fer amb aquesta dinàmica.

I després també avui en dia teletreball, de la comarcal no hi
ha cap problema que des de Felanitx pugui ajudar a un moment
donat a una punta de feina a la central, sense haver de moure
expedients d’un lloc a l’altre. Per tant, és aquesta optimització
del personal que puguem tenir, hi ha feines que es puguin treure
cap al mateix sector, que, a més, el professionalitzes, un dels
grans problemes que tenim aquí és que ens falta gent que
conegui tot aquest embolic de línies d’ajuda, de com es mou la
PAC, que és tan vital avui en dia.

Jo crec que si tenim tècnics que puguin fer això dins les
cooperatives, dins les organitzacions professionals agràries,
això reforçarà també el sector, com a tal, perquè són els seus
tècnics.

L'adequació, bé, unificar línies d'ajuda és complicat, de fet,
hem fet qualque cosa, aquesta ajuda de les de les PC que
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comentava que l’hem incrementada, els beneficiaris finals són
molt semblants a una ajuda que sortia per a paisatge, que també
hi anava, que era una línia més que trèiem; si els doblers van a
la mateixa gent doncs pots intentar optimitzar aquests tipus
d'ajudes.

El fons d’unificar al final és que el sector, sobretot a
Mallorca i a Eivissa, és que és terriblement divers, això té
avantatges, per un tema de paisatge, de territori, de
sostenibilitat, d'oportunitats, però, és clar, tampoc no pots
treure una única línia d'ajudes i que hi entri tothom, m'entens?
A Menorca tal vegada és més fàcil, perquè a Menorca hi ha
més un monocultiu, que de cada vegada es diversifica més, i jo
crec que és bo, però quan tu tens dins la mateixa zona cereal,
ametller, olivera, regadiu, secà, totalment difuminat, unificar
línies d'ajuda o només posar un únic criteri, és delicat, és
delicat.

Quan he dit allò del termini de sis mesos, em referia que
qualque vegada t’ho demana, li envies un escrit al pagès, i li
dius: m’has de presentar un certificat de no sé què, i el pagès
està tres mesos a dur-t’ho. És clar, aquest termini no compta,
em referia a això.

També passa en urbanisme, que qualque vegada tu demanes
al promotor: duem el nomenament d’aparellador i es torba un
any a dur-t’ho. M’enteneu? Em referia un poc a això.

De l’increment de la PAC ho he comentat, crec que el 20%
i per on anava. Bé, miri, intentarem implicar més aquests
ecoesquema, i després sí que hi haurà aquesta pujada de
l'ajuda... no sé si el 50 o el 60, però, bé, a efectes de pregunta
crec que queda més o menys contestada.

Sí, les assegurances, el problema principal que tenen les
assegurances és que, com que no funcionaven, la gent no
assegurava, com que no hi havia assegurances, tu no tens
capacitat de pressió davant Agroseguro o davant (...),
curiosament l’assegurança que funciona és la de la patata. Per
què funciona la de la patata, dins les seves limitacions s’entén,
eh?, perquè aquí hi havia un sector potent de pataters, històric,
que a un moment donat pressionen conjuntament, fan moltes
assegurances, pressionen conjuntament i són capaços pel seu
pes de generar modificacions a l’assegurança per adaptar-se a
les necessitats. Per tant, estam en una dinàmica que
l’assegurança ens ha fallat, però ja seria feina més bé de part de
la direcció general que no sigui FOGAIBA, perquè nosaltres hi
posam els doblers que necessita el sector per cobrir les pòlisses,
però si la gent no assegura no hi puc posar els doblers per
cobrir la població, perquè no existeix aquella pòlissa. 

Hi ha un debat de totes maneres, a nivell nacional, de les
assegurances, no només aquí, a nivell nacional, hi ha un debat
que s'ha obert a veure com es gestionen les pròximes
assegurances dins el pròxim període. Però jo, dins el tema del
canvi climàtic, altres coses que puguem fer d'adaptar ajudes o
de donar suport a les varietats locals, crec que (...)

Els projectes tractors varen sortir per 15.000.000. Hi ha tres
expedients, n'hi ha un vinculat a fruits secs i garrova, per a mi,
fruits secs i garrova, d'una cooperativa. N'hi ha un altre d’un
centre de processament de carn i desfer carn i ..., no és un

escorxador, és un tema d'envasat de carn i de transformació. I
n’hi ha un altre vinculat a la indústria lletera. Són els tres
projectes que tenim.

Els temes de venda directa, hi haurà la línia de cadenes
curtes que poden entrar en venda directa. Aquesta la tenim
estipulada. No és exactament el mateix, però dins
l’enogastronòmic podran entrar coses també relacionades amb
la venda, a través de la degustació a les explotacions agràries.
I el de biomassa el tenim pendent que ens surti la convocatòria
d’ITS per llançar-lo. Crec que, a més, estava vinculat a un
projecte ITS. 

Està clar que ... bé, pagesos que no vulguin fer feina per al
sector turístic, no, també és un debat interessant. A veure, hi ha
pagesos que sí, eh?, hi ha pagesos que volen tenir un contacte
directe amb el sector turístic i volen fer coses relacionades amb
el turisme i n'hi ha d'altres que no en volen sentir ni xerrar. Jo
en aquest tema crec que l’important és que els pagesos, tots,
tenguin les eines, igual que puguin tenir una arada de voltar,
uns cultivadors o una fressadora, i cada pagès en funció del que
ell trobi o de com hagi de gestionar triï l’arada que a més li
interessa envers la seva explotació, no és excloent, al final ho
enfocam un poc d'aquesta manera. I, naturalment, hi ha pagesos
que la seva explotació é unes avantatges perquè està a una
carretera, perquè estam devora un punt turístic, perquè tenen
unes infraestructures pròpies o perquè el lloc és seu i ho poden
fer i d'altres que no, però no anem a limitar els que ho poden
fer, perquè un altre ho vol o no ho pot fer. Jo crec que aquí,
després, una cosa que és molt interessant és fomentar la
cooperació entre ells, via cooperatives, via SAT o via
associacions. Aquí hi ha el model aquest, que ara pareix que
comença a agafar força, que aquestes associacions, de fet n’hi
ha dues, de venda directa, que s'entenen entre ells i que no són
botigues en el camp, són punts de venda directa de pagesos,
que les cooperatives ho puguin fer amb els seus socis, que els
pagesos reals, eh?, això sí, quan jo parl de pagesos, parl de
pagesos reals, sempre, puguin fer aquestes actuacions. De fet,
dins aquesta associació, que bàsicament és a Mallorca, hi ha
pagesos de Menorca que els permet enviar el seu formatge
aquí, i a punts de venda aquí, a sòl rústic, a explotacions
agràries, hi ha formatge de Menorca. 

Jo crec que això és un poc aquesta filosofia d'anar sumant
que, a la vegada, crec que enganxa un poc també en podem
vendre a preus justs. És a dir, en el moment que tu puguis tenir
els pagesos més integrats dins la cadena de valor, que la puguin
controlar, com més baules controlin, més preus justs tendran a
les seves explotacions. M’enteneu?, ja ho he dit diverses
vegades, no és que em vulgui repetir, però el pagès avui en dia
no només ha de ser un senyor que llauri, ha de conèixer tot això
i ha de tenir uns tècnics al seu servei, ha de poder fer més
coses.

 Bé, dels productes de compres a l’administració, que també
ha sortit un parell de vegades, bé, sí, aquí es va crear una
comissió de seguiment de clàusules socials i mediambientals el
gener del 22, no es va constituir aquesta comissió fins al
setembre del 23. Aquí és on es debat la feina, els criteris de
clàusules socials i mediambientals, que és per aquí on podem
entrar, així com és a la llei, per poder fomentar aquest tema de
producte local. Hi ha hagut una reunió dia 24 de gener, si bé les
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clàusules socials estan molt per mà, amb les mediambientals hi
feim feina des de la Direcció General de Qualitat Alimentària
i Producte Local. Creiem, que per aquí podem fer una cosa
transversal a tot el que siguin doblers.

Tornar els doblers, és cert. Ha vengut així, és un drama
haver de tornar doblers quan són tan cercats, hem de mirar
d’ajustar, però clar, aquestes línies del PERTE no vénen
definides per nosaltres, vénen definides transversalment per
tota Espanya. Per això torn al punt primer que em comentaves,
de com definir exactament aquestes línies, ... clar la nostra
insistència sempre és el mateix, aquesta línia a Balears no
funcionarà, amb aquesta línia podem tenir problemes, i és un
poc el que nosaltres traslladam més amunt.

I sí que les mesures de mesures de gestió ..., he anat dient
un poc quines serien.

Dins aquesta revisió del PEPAC, bé, una analitzar, s'ha
obert el debat, ho sabem, analitzar l’impacte dels ecoesquemes,
com els hem d'enfocar, perquè aquests han tengut poc impacte
o molt d’impacte, és culpa nostra, és culpa dels pagesos, és
culpa de la pròpia definició que tengui cada un dels aquests
ecoesquemes, ara ja tenim resultats fins ara no els teníem,
d'aquest impacte, parlar amb el sector a veure que pugui tenir
i aquestes reivindicacions. 

Jo en aquest primer torn de rèplica, sí que volia valorar molt
el que ha dit també per part de MÉS per Menorca, la
importància dels equips. Si tu no tens uns equips de gent
preparada en aquest tema, en aquests temes, en altres no ho sé,
però és la meva experiència, uns equips preparats de gent que
en sàpiga, que estigui implicada ..., el conseller no treu això, ni
a prop fer-s’hi, això és una feina que sumam. I jo vull valorar,
vull posar en valor la feina que estan fent els equips de segona
línia, a nivell polític, allò que diríem, teòricament, equipa
polítics, gerents i directors generals, però també l'equip de molt
funcionariat, que s’hi implica. Això sí que ho voldria també
remarcar. El fet de no tenir equips, com va passar en el
FOGAIBA durant el darrer any, obligava que tal vegada altres
membres de l'equip haguessin de fer set coses que no els
tocaven, i això al final també anquilosa l'administració. Ara em
sap greu que se n'hagi anat, però jo també volia deixar
constància d’aquest fet.

No sé, si he contestat a tothom, si hi ha alguna cosa
recordau-m'ho i ho reprendré.

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, Sr. Conseller. Por el turno de réplica, por
parte del Grupo Parlamentario Socialista, tiene la palabra la
Sra. Carbonero, por un tiempo máximo de cinco minutos. 

LA SRA. CARBONERO I SÁNCHEZ:

Gràcies, president, seré breu, intentaré ser breu. Vull tornar
agrair les respostes, més o manco ha respost de manera global
a totes les demandes. Entenc que el tema d’incrementar l’equip,
de moment ho tenen en stand-by, a veure com funciona, estam
totalment d'acord que racionalitzar, organigrama, tot el tema de
digitalització, també de vegades no és normal que demanem

que es digitalitzin els pagesos i nosaltres encara no hi estiguem,
com a administració. Vull dir que açò també a vegades, però
vull dir ... que necessàriament ha de ser una obligació ja.

Jo insistesc que nosaltres, l’objectiu que demanam és que es
pagui ràpid, es pagui ràpid. La Sra. Cabrera diu que és la millor
comunitat. Bé, n'hi ha d'altres. A nosaltres, en la complaença no
ens trobaran, ja li ho he de dir, amb l'objectiu de millorar el
pagament per als pagesos, no per fer per fer, no, amb l'objectiu
que crec que és comú, ja ho ha dit el Sr. Conseller, tots cercam
el mateix Per tant, complaences, poques. Per tant, facem tot el
que és a la nostra mà per intentar assolir els objectius.

Tres mesos i tres mesos. Sí, ho he repassat, m'he mirat el
document i estava així, no sé si seria possible, sempre entenc
que és clar que si hi ha una persona que presenta un paper, no
se li ha de demanar documentació complementària. Però jo
entenc que si hi ha aquest acompanyament, que sí que es fa des
de des la conselleria, FOGAIBA, etc., que fa molts d'anys que
es fa, jo entenc que pot passar un any, però no hauria no hauria
d'anar de passar molt més, perquè realment tothom sap que amb
un paper no et donen una subvenció, però bé, entenc que hi
pugui haver gent nova o tal, però també aquí posaria un poc la
responsabilitat damunt aquest acompanyament.

I aquí enllaçaria també amb el tema de la informació
general, els Next Generation, perdre doblers de PAC, de
qualsevol línia, també crec que hem de posar un poc el focus
damunt nosaltres mateixos, perquè és cert que a vegades, la
coherència de criteris i tal ens puguin grinyolar, però no deixen
de ser doblers que estan a disposició i que a vegades amb un
poc de col·laboració entre tots podem donar algun projecte per
recuperar els doblers, tot dobler que s'hagi de tornar és com si
ens arrabassassin un queixal. així ho dic, talment.

I també li comentaré el tema, li demanaré molt
concretament, el tema d'Agama, el tema de la llet, és cert que
és molt estrany que quedi desert, és estrany, bé o no és tan
estrany, però bé, sí que s'hauria de d'indagar a veure quina
col·laboració es podria fer, perquè tenint la producció de llet
que tinguem, no tinguem un subministrament a les escoles, crec
que hauríem de mirar quins canals podem obrir perquè es pugui
fer així, perquè els al·lots consumeixin llet de Menorca, de
Mallorca, d’Eivissa, reduïda a l’illa. I després hi ha el tema de
La Payesa, també, són diferents ajuts, tant Agama com La
Payesa, que deim, que són extraordinaris, que poden suposar
bastants pèrdues, i li demanaria que ens fes una pinzellada de
veure com està el tema d'Agama i com està el tema de La
Payesa a Menorca, una pinzellada en el tema d'ajudes, eh?, jo
em concret molt a la sol·licitud que hem fet des del Partit
Socialista, volem rallar d’ajudes.

I després, referent al canvi climàtic, és cert que el tema de
les assegurances és molt important, és un debat europeu,
estatal, i des de la conselleria s'hi han de posar les mesures,
també s'hi ha d'afegir perquè amb el tema del canvi climàtic ja
ho veim, han hagut de treure ajudes per sequera, i ara ens ha fet
una pluja que ens haurà fet algunes pèrdues més. Jo no li sé
concretar, segur que vostè ho sap més, però bé, és perquè ha
plogut a Son Sant Joan, però si hagués pogut a una altra banda,
... venc a dir, no és per aquesta concreta, no sé si pensen treure
ajudes per a aquesta pluja concreta d’ahir o d’abans d’ahir,
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però no només açò. Les assegurances cobreixen aquest
paraigua del canvi climàtic en què ens trobam, de sobte amb
una sequera prolongada com que ens plou el que hauria d'haver
plogut en tot l’any en dos dies, i açò sabem que per al camp és
molt dolent, perquè ja ho diuen els pagesos, no?, plou quan ha
de ploure.

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Carbonero, le ruego que concluya.

LA SRA. CARBONERO I SÁNCHEZ:

I res més moltes. Gràcies, president i gràcies, conseller i tot
el seu equip. Ha estat un debat interessant i molt productiu.
Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, Sra. Carbonero. Por parte del Grupo
Parlamentario MÉS per Mallorca, tiene la palabra el Sr. Ferran
Rosa, por un tiempo máximo de cinco minutos. 

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltíssimes gràcies, Sr. President, i gràcies, Sr. Conseller,
per la seva resposta i pel seu taula, perquè sempre que ve aquí
ve d’una forma constructiva, a més a més, és agradable poder
tenir aquest tipus de converses d'aquesta manera.

Segurament demà, quan es publiqui el Diari de Sessions,
tendrem molta més informació, perquè, vull dir, la quantitat
d’informació que ens ha traslladat fa difícil ara poder-li fer una
contrarèplica. Per tant, jo em reserv per aleshores, que ja li faré
les preguntes per escrit que trobi oportunes o el tornaré a
convocar perquè ens doni un poc més d'informació. 

En tot cas, li agraesc les respostes. I, certament, en moltes
qüestions no estam ..., segurament no ens posarem d'acord,
però sí que crec que amb el fet de poder fer arribar les ajudes
de forma ràpida i àgil a la pagesia de Mallorca, crec que és una
cosa en què ens podem posar tots d'acord i, en aquest sentit,
vull expressar-li el suport des de MÉS per Mallorca, perquè
crec que això sí que és una cosa que ens interpel·la a tots i que
crec que és important que siguem capaços de posar-nos d'acord,
que siguin capaços de, en el cas que fes falta, trobem les eines
i els recursos allà on no n'hi ha, i per això nosaltres li vàrem fer
aquella oferta, però si vostè ens planteja que no fa falta ara
mateix, òbviament no presentarem esmenes en aquest sentit.

Res, ho deix aquí i moltíssimes gràcies a vostè i al seu
equip, òbviament, que és indispensable per a la feina. 

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, Sr. Rosa. Por parte del Grupo
Parlamentario Mixto, tiene la palabra la Sra. Gomila, por un
tiempo máximo de cinco minutos. 

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

En principi, no fiava intervenir, només és per fer una
puntualització, perquè crec que amb les explicacions que ens ha
donat ha quedat molt clar i, com bé deia el Sr. Rosa, quan ho
puguem llegir, encara ens hi quedarà més. Per tant, no tenia,
vull dir, no li volia fer cap més demanda. 

Sí que li volia puntualitzar el que comentava sobre el sector
turístic, quan jo deia que el camp no s'ha de convertir en una
explotació turística, no rallava en absolut del que vostè ha
comentat, que puguin tenir sense cap dubte, una botiga, però
que jo crec que això el que dóna són avantatges, el seu propi
producte el posen a la venda sense intermediaris, per tant, açò
és així, és el negoci net en el sentit aquest que realment ..., i
més a més, potencia, com bé deia, el preu just. Per tant, jo açò
ho compartesc totalment, a més a més, crec que moltes finques
que ho tenen, la veritat és que els va bé i és una manera de
posar en valor la seva producció i que sigui a un preu molt més
just.

Ho deia més en el sentit d'algunes pensades que té a
vegades el PP, de convertir el camp en una explotació turística.
No rallava en el sentit aquest, amb algunes mesures que es van
prenent o que es fien anar prenent on d'alguna manera
convertim al final el camp en una instal·lació turística, anava en
aquest sentit. Jo crec que hem d'ajudar els pagesos que pugui
ser viable viure del camp, perquè, tot i que segurament hi ha
pagesos que comparteixen que poden fer activitats turístiques,
estic convençuda que si aquests pagesos veiessin que poden
viure de fer de pagès sense fer absolutament res turístic a nivell
d'explotació, no rall a nivell de venda, que, evidentment, és una
manera fàcil, estic convençuda que tots voldríem fer feina sent
pagesos perquè és la seva vocació i és del que volen fer feina. 

Per tant, tenim el PP que quan prengui decisions ho faci en
aquest sentit, que el camp sigui perquè els pagesos puguin viure
del camp i no sigui un producte turístic sense açò anar en
detriment que puguin vendre els seus propis productes sense
cap dubte a casa seva, perquè açò millora el preu que en poden
cobrar i, d'alguna manera, potencia els seus productes. 

I un tema que ara el deix aquí damunt la taula, per poder-ne
parlar en qualsevol altre moment, clar que qui té l'explotació
que és seva, és molt més fàcil treballar-hi, perquè, d'alguna
manera, de fet l'altra setmana vàrem anar a Santo Domingo, a
Menorca, que la veritat és una explotació que és seva, a més a
més duen una agricultura ecològica, va ser molt interessant el
que ens va explicar, clar, és una altra manera de fer feina, per
tant, en lloc de “turistitzar” el camp tal vegada el que hem de
fer és mirar que els terrenys o les terres puguin estar a l'abast
d’aquests pagesos, perquè açò donaria sense cap dubte molta
més rendibilitat i faria que els pagesos realment poguessin viure
del camp, que és el que volen.

Gràcies, conseller, per les explicacions i gràcies també al
seu equip. Crec que ha estat molt fructífera aquesta
compareixença i esperam que ens acabem d’empapar amb la
transcripció, de totes maneres crec que es fa una bona feina en
aquest sentit, des de la seva conselleria.

Gràcies. 
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EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, Sra. Gomila. Por parte del Partido Popular,
tiene la palabra la Sra. Cabrera, por tiempo máximo de cinco
minutos.

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Gracias, presidente. Bueno, muy brevemente. Tampoco
haré una intervención más allá de agradecer al conseller y a
todo su equipo el trabajo que han realizado, el trabajo que
realizan cada día en la conselleria, la gestión y los datos que
han aportado hoy aquí que efectivamente necesitaremos digerir,
por supuesto, pero yo creo que ha quedado claro que hay
puntos en común muy importantes desde todos los grupos, que
estamos hablando de simplificación, de rapidez y agilidad, de
que los planes, de que la PAC se adapte el máximo a nuestro
territorio, a nuestra insularidad, ... Quiero decir que hay
elementos en común fundamentales que creo que al final es lo
que subyace y en este sentido comentar dos cosas. 

Por alusiones, Sra. Carbonero, no es autocomplacencia,
eran datos objetivos, simplemente, no era autocomplacencia,
simplemente era un dato objetivo que se produce, y ya está.

Y respecto al tema de les pensades que té el PP de
convertir el camp en turístic, pues también le tengo que decir
que tales pensades muchas veces no son tales pensades, a lo
mejor si lo analizan un poquito más en profundidad verían la
parte positiva, la parte de recuperar patrimonio, la parte de
recuperar cultura, la parte de mantener las explotaciones
agrarias, la parte turística, entre comillas, que obliga y permite
muchas veces mantener la del campo. Otra cosa es lo que
quisiéramos y otra cosa es lo posible, muchas veces.

Muchas gracias, Sr. presidente. 

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, Sra. Cabrera. En el turno de contrarréplica,
tiene la palabra el Sr. Conseller, sin límite de tiempo.

EL SR. CONSELLER D’AGRICULTURA, PESCA I
MEDI NATURAL (Joan Simonet i Pons):

Procuraré ser ràpid, perquè a les quatre tenc una mesa del
vi.

Digitalització, sí, a veure, hi estam totalment d'acord, és una
manera d'agilitar, els pagesos venen d'on vénen, però tot és el
mateix, has de mirar de posar les coses al ritme que ho puguin
assumir, per això hem de fer aquesta feina progressiva. Jo som
el primer que no estic digitalitzat i vaig molt enrere, però
l'administració sí que fa aquesta feina o almenys al redol del
FOGAIBA, perquè el FOGAIBA quan es crea, fa 20 anys, era
una cosa puntera, i crec que durant molts d'anys ha funcionat
així, fins que a un moment donat havia quedat com a... no sé
què he de dir, com aturat, i no havia avançat al ritme que
realment es necessitava, i naturalment l’administració pagar
aviat... tant de bo!, jo ara li contaré una anècdota, quedarà al
Diari de Sessions, però no m'ho retreguin després en el
Parlament, però els vull posar un exemple: a mi em va tocar ser

gerent del FOGAIBA entre el 2011 i el 2015, i teníem molts
d’expedients resolts, però eren els anys en què no hi havia
liquidesa, i ho passàvem molt malament. Hi va haver un
moment donat que a Europa hi ha uns fons que els has de pagar
abans d’una data determinada i, si no, els perds, pots seguir
pagant, però perdries els fons europeus; hi va haver un moment
que demanàvem als pagesos, els cridàvem perquè estàvem en
risc de perdre fons, i jo havia aconseguit que Tresoreria ens
posàs els doblers, expedients, entraven sol·licituds de pagament
dilluns d'una setmana i dimecres de la setmana següent estaven
pagats; és a dir, vàrem posar una maquinària -en Joan se’n
recordarà i no duia aquesta línia, però eren les línies de PDR-,
pagàvem en 10 dies.

Ara no vull que em retreguin al Parlament que pagui en 10
dies, però és la dinàmica que volia fer. Igual que vull dir que al
Diari de Sessions tal vegada he donat qualque dada que no serà
exacta, exacta, però ho tinguin en compte perquè és molta
informació. Jo m'estim més contar moltes que puguin venir i,
per ventura, m'he equivocat de qualque línia o de qualque data
o qualque número -que em perdonin si m'he equivocat, o surt
més enllà.

En el tema del paper tot sol, doncs si passa, passa més de
l’habitual.

320 expedients de l’INEA presentats ara, aquests que han
sortit del 2024, n'hi ha 70 que han entrat sense presentar cap
pressupost; és a dir, no sabem que volen d’inversió. És clar, jo,
la veritat, això retarda la tramitació total, aquest... no sé si ens
hauríem de plantejar ja ni deixar-lo entrar, això ja no és una
falta d'esmenar documentació, que te falti un certificat o te falta
una còpia d'un compte bancari, és que no em diu el que vull fer,
ha fet una sol·licitud en blanc, només les dades. Això és el que
hem de mirar de corregir també la dinàmica.

Els Next Generation es varen convocar de Madrid, és a dir,
són convocats de Madrid, aquí no tenim cap marge de
maniobra i varen venir amb aquestes dinàmiques i ha sortit el
que ha sortit. De fet, de les quatre línies em diu Joan: a dues, no
es va presentar cap sol·licitud; una sol·licitud a una altra llei
que no acomplia; i una petita hi va haver 14 sol·licituds però és
que era més avantatjosa la línia de PDR que la línia que va
treure el ministeri, amb la qual cosa no va anar més endavant.

Sí, Agama enguany ni s'ha presentat al concurs de llet, crec
que és així, i l'any passat, l’anterior...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

Té un projecte d'inversió que li han de pagar la subvenció
que la té executada, i ha demanat un altre projecte gros per
funcionar, però no sabem molt bé per on partirà.

I a Menorca, d’ençà que es va deixar de fer llet, doncs ja no
tenim molt de marge.

Assegurances, el canvi climàtic, efectivament, no només per
sequera, amb aquestes pluges ara estam a l'espera, perquè han
estat molt localitzades, de la carretera per avall, a un lloc molt
determinat hi veureu un torrent, avui ja no plou. Si això drena,
per ventura, hi ha qualque mal molt puntual a qualcú que
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tengués les garbes de civada justament aquí on s’ha negat, però
no podem treure una línia d'ajudes per a això, això ja va a part.

I sí hem anat traient línies específiques i també reforçar
aquelles pensant que són estratègiques per estar vinculades, per
això he fet esment que reforçar la línia de varietats en erosió
genètica són les varietats autòctones, en teoria les més
adaptades al clima que tenim aquí, doncs apostem per aquestes.
Per exemple, reforcem aquest tipus de cultius.

I, bé, sí, el debat del turisme, sí, coincidim més del que... jo
no ho havia entès molt bé, però sí que coincidim en això.
Després hi ha cap on seguim, hi ha més coses que es puguin fer,
i també és cert, Menorca no és Mallorca, ni és Eivissa, per tant,
cada illa tendrà les seves particularitats, però sempre, repetesc,
donar eines als pagesos, totes, no només en temes de turisme,
sinó en temes d'ajudes, de capacitats, de projectes que hi pugui
haver, perquè ells triïn, puguin triar el que hi hagi.

I el tema de la propietat de la terra i les SRM és un debat
que crec que el president ens tallarà si començam a... ens dirà
“esto no ha lugar porque no hablamos de ayudas”.

Moltes gràcies, moltes gràcies també a vostès, també al
Grup Popular pel suport, i bé, a seguir fent feina, que és
l’important.

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Acabado el debate, queremos agradecer la presencia del Sr.
Simonet, conseller de Agricultura, Pesca y Medio Natural, y de
sus acompañantes, los que quedan.

Y no habiendo más asuntos que tratar, se levanta la sesión.
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